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Diputació Permanent de les Corts Valencianes 
realitzada el dia 31 d’agost de 2018. Comença la sessió 
a les 10 hores i 32 minuts. Presideix el president de les 
Corts Valencianes, senyor Enric Morera i Català. Reunió 
número 3. IX Legislatura.

Compareixença del president del Consell, senyor Ximo Puig 
i Ferrer, per a explicar les actuacions dutes a terme per La 
Generalitat per a l’extinció de l’incendi produït a Llutxent, així 
com les actuacions efectuades al llarg de l’any dirigides a la 
prevenció dels incendis forestals en els boscos de la Comunitat 
Valenciana. Així mateix, se sol·licita que el president informe 
a la cambra de les gestions realitzades per La Generalitat amb 
el govern central per a la donació d’ajudes d’emergència als 
damnificats per l’incendi, sol·licitada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 109.787)

El senyor president:

Molt bon dia .

Membres del Consell .

Diputats .

Senyories .

Públic, en general, que ens acompanya .

Senyories, s’obri la sessió .

Com a punt únic, compareixença del president del Consell per 
a explicar les actuacions dutes a terme per La Generalitat per 
a l’extinció de l’incendi produït a Llutxent, així com les actua-
cions efectuades al llarg de l’any dirigides a la prevenció dels 
incendis forestals en els boscos de la Comunitat Valenciana .

Així mateix, se sol·licita que el president informe a la cambra 
de les gestions realitzades per La Generalitat amb el govern 
central per a la donació d’ajudes d’emergència als damnifi-
cats per l’incendi, una compareixença sol·licitada pel Grup 
Parlamentari Popular .

Ja coneixen vostés el procediment . Farà una intervenció, sense 
límit de temps, el president del Consell i, després, tindrem les 
intervencions dels grups parlamentaris, en primer lloc del grup 
sol·licitant i després la resta de grups: Ciudadanos, Podemos-
Podem, Compromís i el Grup Socialista .

Per tant, anem a donar inici en la intervenció del president 
del Consell .

President, té vosté la paraula .

El senyor president del Consell:

Molt bon dia .

(Inoïble)  . . . Moltes gràcies . Perdó .

Bé, reitere la salutació i els desitge que hagen passat unes 
jornades de vacances ben merescudes, de la millor manera 
possible .

Senyories, comparec este matí a la diputació permanent 
per tal de donar compte a la cambra de la gestió de l’incendi 
forestal de Llutxent, ocorregut a principis d’este mes d’agost .

I em permetran que les meues primeres paraules siguen de 
sentit reconeixement, en nom del poble valencià, a totes i 
tots els professionals que van treballar durant eixos dies 
per protegir la ciutadania i minimitzar els danys . Uns profes-
sionals d’emergències que han gestionat més de set-cents 
setanta-cinc mil incidents, 1 .054 incendis només en el darrer 
any. Una dada que visibilitza la seua eficiència per a evitar 
catàstrofes a la nostra societat .

De gratitud també per l’esforç coordinat de totes les adminis-
tracions, molt especialment a la professionalitat i dedicació 
de tots ells, encetant pel director de l’Agència Valenciana de 
Seguretat i Resposta a les Emergències, als bombers fores-
tals, a l’UME, a la protecció civil, a Creu Roja, a les forces 
de seguretat, la Guàrdia Civil, policia autonòmica, agents 
mediambientals de La Generalitat . I també, molt especial-
ment, a tots els veïns i veïnes dels municipis afectats, als seus 
alcaldes i alcaldesses i les persones que es solidaritzaren 
amb les persones afectades pels desallotjaments . Unes acti-
tuds i uns fets que vaig poder comprovar durant els dies de 
l’incendi, que assenyalen el rostre solidari de la Comunitat 
Valenciana .

I també vull agrair als grups parlamentaris pel seu interés i 
ara, també, per tal de poder dedicar este espai monogràfic a 
la prevenció, a la preservació mediambiental en eixe escenari 
de present i de futur de la Comunitat Valenciana .

Senyories, començaré la meua intervenció referint-me a 
l’incendi originat a Llutxent, l’operatiu d’extinció i el transcurs 
de les decisions preses durant els dies posteriors . A continua-
ció, em referiré a les accions postincendi que estem engegant 
per reparar els danys ocasionats . I, en tercer lloc, exposaré 
la política de prevenció de La Generalitat i la seua evolució 
durant estos tres anys . I, per últim, faré també referència a 
la política de dignificació laboral del personal d’extinció que 
estem abordant .

Senyories, una vegada més, els valencians i valencianes hem 
demostrat que en els moments complicats, en els moments 
difícils, apareix la millor cara d’esta societat . El rostre dels 
afectes compartits i l’empatia amb el sofriment alié .

L’incendi que comença a Llutxent –saben que tots els incen-
dis que es produïxen a la Comunitat Valenciana són un 
episodi tràgic per a la totalitat de la societat– fou, des de 
tot moment, seguit amb atenció per tota la ciutadania de la 
comunitat, amb gestos permanents de solidaritat, i també de 
la resta d’Espanya .

És un episodi tràgic perquè significa un atac al patrimoni 
natural, en termes econòmics, socials i ètics . Ho és també, 
en la vessant positiva, la constatació de l’atribut solidari dels 
valencians .
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Nosaltres mai hem tingut les coses fàcils a esta terra, però mai 
ha arrelat ací, malgrat tot, l’egoisme . Ben al contrari, quan el foc 
era a Llutxent, Pinet, Barx, Gandia, Ador, Ròtova i Quatretonda, 
la solidaritat era present al pensament de valencians i valencia-
nes, un sentiment de preocupació per les persones que varen 
ser evacuades –al voltant de tres mil persones–, vint-i-quatre 
hores abans d’arribar el foc, en una decisió sempre difícil, però 
que es va demostrar decisivament encertada .

Una vegada més, hem lluitat junts contra la desgràcia i hem 
demostrat la capacitat per no deixar-nos abatre pels fets 
inevitables, com el raig que provocà el foc a Llutxent .

Com a president de La Generalitat, en nom del Consell, em 
vaig comprometre des del primer moment, i hui ho ratifique, 
amb els municipis i les persones afectades . La Generalitat 
estarà al costat per reparar els efectes de l’incendi . De fet, els 
pobles i les persones afectades, aixina com el respecte a les 
Corts Valencianes i a la qualitat democràtica, són la raó per la 
qual he acceptat, personalment, comparéixer en la diputació 
permanent d’estes Corts .

Era necessari, també per salut democràtica, trencar amb la 
tònica habitual, en els darrers vint anys, on la constant era 
amagar-se en els moments difícils .

I, senyories, una segona raó per acceptar hui comparéixer 
personalment en estes Corts és poder posar en valor la feina 
de tots els professionals que han lluitat i lluiten en primera 
línia contra el foc, per donar tota la importància que té el seu 
treball, la seua dedicació, a pesar del risc personal que supor-
ten i especialment en incendis tan complicats com fou el de 
Llutxent . Un incendi que va ser provocat per causes naturals . 
Un raig que va impactar en la partida de Pujol, corresponent 
al terme municipal de Llutxent, i que comptava amb el màxim 
nivell de preemergència, nivell 3 .

Eixe dilluns teníem una gran inestabilitat atmosfèrica, amb 
vent de velocitats de 20-30 quilòmetres/hora i ratxes supe-
riors a 50 quilòmetres/hora, una humitat entorn del 40% i les 
temperatures al voltant de trenta, trenta-cinc graus .

La cridada al 112 es va produir el dilluns 6 d’agost a les 14:37 
hores, al mateix temps que es produïen altres onze incendis, 
dels quals cinc estaven catalogats com d’alta potencialitat .

Ja en el primer moment, de manera automàtica, es va fer una 
mobilització de recursos ampliada que ja incloïa una unitat 
de bombers forestals amb autobomba, dos air tractors, un 
helicòpter amb brigada helitransportada i dos brigades de la 
diputació de València .

Ja el primer dia es van mobilitzar tots els següents recursos:

Dels bombers del consorci: una bomba nodrida pesada, una 
bomba urbana pesada, un lloc de comandament avançat, un 
oficial, dos agents, dos caps de parc, un capatàs coordinador i 
un tècnic forestal .

De les brigades de la diputació: huit brigades .

Dels bombers forestals: huit unitats i cinc autobombes .

Els bombers voluntaris de l’associació de voluntaris de 
protecció civil d’incendis d’Alcoi .

Dos seccions de la unitat militar de l’UME, de la unitat militar 
d’emergències .

I també els següents recursos aeris: dos helicòpters de coor-
dinació, tres helicòpters d’extinció –dos de La Generalitat i un 
del ministeri–, quatre avions amfibis –dos de La Generalitat i 
dos del ministeri– i un avió foca de l’exercit .

Recursos de prevenció, com la unitat tècnica 902, AM i el 
tècnic de guàrdia de prevenció de la Direcció General de 
Prevenció d’Incendis Forestals .

Recursos de l’Agència Valenciana de Seguretat i Resposta a les 
Emergències: un camió PMA, Satcom, TAS, tècnics de comuni-
cacions, tècnics d’emergències, cap de guàrdia i tècnic de sala .

La conselleria de sanitat, per la seua banda, va desplaçar 
unitats de la SAMU i del suport vital bàsic en el PMA per a 
qualsevol incidència .

I la Creu Roja: dos equips de resposta immediata a emergències 
a l’alberg . . ., al pavelló del Raval, en el centre municipal de Corea .

Els cossos i les forces de seguretat van desplaçar operatius 
de Guàrdia Civil, del Cos Nacional de Policia, policia de La 
Generalitat i policies locals de Llutxent, Pinet i Gandia .

El centre de gestió i seguretat viària va mobilitzar quatre 
autobusos per tal de produir el trasllat d’evacuats .

Per seguretat, en base a l’avaluació feta pels tècnics de la 
direcció del foc i amb una antelació que va resultar decisiva 
i encertada, es van ordenar les evacuacions a les 21 hores 
de la urbanització de la Drova, al terme municipal de Barx . 
També a les 21 hores, del centre sociosanitari de Mondúver-
Barx, en la Drova, unes cent-seixanta persones, inclosos 
els treballadors i treballadores . Els residents amb mobili-
tat reduïda –uns quinze– es van traslladar a la residència de 
Carlet . I a la una de la matinada, la directora de la residèn-
cia va informar que finalitzava l’operatiu; tots els evacuats 
havien estat reallotjats .

A les 21:35 hores, evacuació de les urbanitzacions en el terme 
municipal de Gandia: Montepino, Montesol i la Rochera .

I, per coordinar l’operatiu, es va convocar el Cecopi a les 23 
hores i es va coordinar l’operatiu i les decisions amb els alcal-
des i alcaldesses de Llutxent, Pinet, Barx, Gandia, Benicolet, 
Llocnou de Sant Jeroni, Alfauir, Real de Gandia, Ador i Ròtova .

Este va ser l’operatiu de resposta immediata del primer dia, 
pel qual hem d’agrair la rapidesa com la involucració de totes 
les administracions per desplegar tots els mitjans necessaris 
a un incendi en un temps rècord .

Eixe primer dia ja ens enfrontem a un gir de vent brusc i 38 
graus, que deixen fora de capacitat d’extinció l’incendi .

L’estratègia que es plantejà fou intentar controlar l’incendi en la 
carretera pista forestal de Pinet a Barx per, així, limitar l’evolució 
de l’incendi cap al pla de Corrals, en Simat, i Quatretonda, al 
nord-oest, i l’eix Barx, la Drova, Marxuquera al nord-est, est .

El potencial previst per a l’incendi era enorme . Segons els 
tècnics de l’incendi, si hagués continuat i haguera aplegat a 
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estes ubicacions, podria haver-se afectat a molta més super-
fície i termes municipals, com ara la Drova, les Foies, Simat, 
Tavernes, Barxeta, Benigànim, Genovés o la totalitat del 
municipi de Quatretonda .

El següent dia, 7 d’agost, coincidiren situacions atmosfèri-
ques especialment complexes que van agreujar la situació 
de forma tècnicament molt difícil . Vents de component sud i 
sud-est, amb entrades puntuals de vent de llevant, amb humi-
tat molt baixa, temperatures de l’entorn dels trenta-cinc 
graus i el pas d’una superfície turmentosa que va canviar tant 
la velocitat com la intensitat del vent i provocaren la propa-
gació ràpida del front sud de l’incendi .

Un episodi meteorològic de forta tempesta seca i episodis elèc-
trics es fa present, de forma quasi sorprenent, sobre l’incendi . I, 
davant esta situació, cal adaptar el pla d’operacions establert . I, 
en aproximadament quinze minuts, l’incendi passà a ser convec-
tiu, amb un desenvolupament agressiu que el feia imparable, i 
desencadena l’evacuació de Pinet, de forma coordinada amb el 
municipi, durant vesprada nit del dia 7 . I també l’impacte sobre 
les urbanitzacions de Montepino i Montesol que, encertada-
ment, ja havien estat evacuades la vesprada del dia anterior, 
preveient la perillositat del comportament dels vents .

Lamentablement, davant una evolució d’eixa magnitud, 
l’incendi té una capacitat molt limitada d’extinció .

Gràcies a les decisions preventives adoptades, com 
l’evacuació, no es lamentà allò que és més important, no es 
lamentà cap incident de danys personals ni sobre els ciuta-
dans ni danys sobre els operatius, els quals sí que cinc van 
haver de ser atesos per colps de calor al llarg de l’incendi .

De fet, eixe dia, les complicacions climàtiques van portar que 
el balanç fóra la perimetració de 2 .639 hectàrees de les 3 .270 
afectades totals de l’incendi . Es van augmentar els mitjans 
desplegats en l’incendi, tant eixe dia com la resta, fins al límit 
de les necessitats d’actuació que presentava la situació . Per 
posar l’exemple, es mobilitzaren al mateix temps 36 recursos 
aeris, entre ells un de la comunitat autònoma de Múrcia i un 
altre de Castella-la Manxa, als quals els agraïm especialment, 
des del primer moment, la seua voluntat de cooperació .

Eixe mateix dia es produïren tres convocatòries de coor-
dinació del Cecopi, en les quals es va prendre la decisió 
d’evacuació de la urbanització de Marxuquera, a Gandia, i el 
municipi de Pinet .

El dia següent, el 8 d’agost, es produïren dos noves reunions 
de coordinació del Cecopi i la superfície afectada es va incre-
mentar molt menys que el dia anterior, amb un total de 2 .854 
perimetrades .

En eixes reunions, es va ordenar mantindre totes les evacua-
cions realitzades en els dies previs, com els he dit, un total de 
3 .000 evacuats .

Pel que fa al dijous, dia 9 d’agost es produïxen dos reunions 
de coordinació amb el Cecopi i en la primera es varen establir 
ja tres acords:

Primer, establir la tornada a les poblacions de Pinet, la urba-
nització Marxuquera i l’accés a la Drova per Barx, amb la 
corresponent activació d’ajuda psicològica de Creu Roja per 

als afectats, que també foren acompanyats en tot moment 
pels cossos de seguretat .

En segon lloc, la revisió per part de tècnics municipals 
dels habitatges afectats en les urbanitzacions Montesol, 
Montepino i l’ermita Marxuquera . S’autoritzà l’accés dels 
veïns de la urbanització en vehicle policial .

I tercer lloc, l’adequació del sistema viari per part del tram 
Llutxent-Pinet, la Drova-Montepino . I s’ autoritzà l’obertura 
del tram la Drova-Montepino .

Divendres 10 d’agost es donà per controlat l’incendi a les 
20:00 hores, es continuaren els treballs i es mantingueren els 
mitjans necessaris i, definitivament, el 12 d’agost es donà per 
extingit l’incendi a les 20 hores .

Senyories no existeixen formules màgiques per lluitar 
contra el foc, però hem progressat molt en la resposta a les 
emergències .

Tenim una capacitat de resposta ja instal·lada, una metodo-
logia, una capacitat de coordinació, que s’ha orientat tant la 
política de prevenció com la d’extinció i també la del postin-
cendi per tal d’aplegar a l’objectiu de la resiliència, és a dir, a 
la superació i reparació després d’un fenomen persistent com 
és, entre nosaltres, els incendis forestals .

De fet, en els pressupostos de La Generalitat per a 2016, en 
l’àmbit exclusiu de les emergències, es va produir un incre-
ment del 21% sobre el pressupost de 2015 . La qual cosa va 
permetre, entre altres accions, posar en marxa tres noves 
unitats de bombers forestals amb caràcter anual .

En 2017 es passà de tres unitats de bombers forestals de 
reforç a tot l’any, la qual cosa fa un total de sis noves unitats 
de bombers forestals anuals front al que hi havia en 2015, 
totes elles dotades a més de la infraestructura suficient.

I, finalment, en 2018 el pressupost d’emergències tingué 
un increment total de 8 milions, més de 8 milions d’euros 
sobre el pressupost aprovat per a l’exercici 2017, la qual cosa 
suposa un 9,45% .

Per tant, l’esforç conjunt està sent rellevant, està sent molt 
major que en el passat, però, en qualsevol cas, està sent 
exitós dins de totes les limitacions que té esta lluita perma-
nent contra els incendis .

De fet, l’any 2018 la prevenció i extinció dels incendis fores-
tals i les mesures especials de vigilància dissuasiva durant el 
període estival han comptat amb un dispositiu coordinat per 
l’agència valenciana que consta de més de mil efectius, amb 
un increment, a més del període de unitats de reforç, de tres 
a sis mesos, perquè ara els incendis ja són cada vegada tot 
l’any .

Per part de La Generalitat inclou a 56 unitats de bombers 
forestals amb un total diari de: 280 bombers forestals de La 
Generalitat, 45 autobombes, 9 helicòpters –2 de coordinació 
i 7 d’extinció–, 9 avions –7 de terra i 2 amfibis–, 66 observa-
toris forestals –punts fixos de vigilància–, 3 centrals provin-
cials d’incendis, 135 unitats de prevenció i una unitat tècnica 
que, a més a més, està acompanyada permanentment de 
l’actuació dels agents mediambientals i els tècnics forestals .
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A més, cal sumar els efectius dels tres consorcis provincials 
de bombers, brigades de Divalterra, personal de la UME, 
Guàrdia Civil i policies locals dels diferents ajuntaments, que 
se mobilitzen en el moment en què s’active el pla especial 
d’incendis forestals . 

I un reforç del dispositiu d’atenció de trucades d’emergències 
al 112. Des de l’1 de juliol i fins al 31 d’agost, el servei 
d’atenció de trucades 112 incrementa també tant el nombre 
d’operadors i operadores, amb un reforç del17% .

Senyories, sempre tot es pot millorar, però, en concret, 
l’operatiu a l’incendi forestal originat a Llutxent ha estat, al 
nostre parer, encertat tant en coordinació com en disposició 
de mitjans, com actuacions en primera línia de foc .

Ha estat un incendi molt complicat, en un moment en què 
hi havia onze incendis simultanis només a la província de 
València i que hem pogut minimitzar al màxim en els seus 
efectes, gràcies a una actuació global, precisa i amb tots els 
recursos necessaris coordinats .

De fet faig meues les valoracions del comunicat de la direcció 
tècnica del consorci de bombers que deien: «Es va treballar 
amb celeritat, contundència i professionalitat . Les decisions 
tàctiques adoptades i implementades van ser les correctes i 
de no ser per l’episodi de la tempesta no prevista del dia 7 a 
la vesprada, no estaríem parlant d’un incendi forestal d’este 
abast .»

Senyories, estem parlant d’ una potencialitat de zona 
cremada en un incendi d’estes característiques que podia 
haver estat de més de 20 .000 hectàrees, si no fou que es 
tallà l’incendi amb l’estratègia adoptada i si hagués passat i 
s’haguera superat la barrera situada, haguérem entrat en una 
orografia que dificultaria molt i faria molt perillosa l’extinció .

I d’una intervenció d’una magnitud que es comprova fàcil-
ment en que sols els mitjans aeris propis, que han descarre-
gat 1 .200 .000 litres d’aigua a l’incendi .

Ha estat una situació difícil, però no puc més que tornar 
agrair, en nom dels valencians i valencianes, tot l’esforç, la 
dedicació i coratge a totes les persones que han participat en 
l’extinció .

Senyories, passe a la segona part de la intervenció, fent 
referència a la resposta a les conseqüències, al postincendi .

Tenen la paraula del president i del Consell tots els municipis 
i les persones afectades que anem a estar a l’alçada del que 
ha estat la gran tasca d’extinció dels professionals a l’incendi .

Com els he dit, l’objectiu es que l’incendi no deixe una ferida 
permanent en el territori afectat i que es retorne a la major 
normalitat prèvia possible .

De fet en previsió d’estes situacions en 2016 el Consell, este 
Consell ja va impulsar el primer decret postemergència de La 
Generalitat .

I, en este sentit, des del primer dia que finalitzà l’incendi 
originat a Llutxent hem estat treballant en eixa política de 
postincendi . Ho hem fet amb una doble acció de caràcter 
urgent immediat

En primer lloc, en contacte permanent amb el Govern 
d’Espanya . Com saben, el ministre de foment visità la zona 
afectada i estan previstes distintes actuacions, però ja en 
estos moments hi ha una ajuda de 750 .000 euros per resta-
blir la superfície cremada . Una resposta del govern espan-
yol que se va obtenir en un temps record . El dia 14 d’agost la 
consellera es va comunicar per escrit amb el ministre i el dia 
16, és a dir, el dia hàbil següent, ja teníem la resposta .

Una reacció quasi automàtica fruit de la bona diligència polí-
tica, però també de l’excel·lent treball que durant el propi 
incendi han fet els tècnics de la Conselleria d’Agricultura, 
Medi Ambient, Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural .

I també immediatament hem tingut l’ajut de 650 .000 euros 
que destinarà la Confederació Hidrogràfica del Xúquer per a 
la reparació dels danys ocasionats en el domini públic hidràu-
lic: els barrancs de Beniopa, Borrell, Gota, Caldereta i Verd; 
la conca del riu de Pinet, el barranc de Rafal i els fluents 
Castellet-Balaguer, les Lloses, etcètera . Actuacions que s’han 
de fer amb caràcter immediat, sobretot tenint en compte les 
pluges de la tardor .

I en segon lloc –per una banda, el Govern d’Espanya–, en 
segon lloc, mobilitzant els recursos propis de la Generalitat, 
tant en el pla del postincendi de reparació forestal i urbana 
com el postincendi en termes civils .

En el primer pla, hem mobilitzat ja 500 .000 euros perquè el 
proper dilluns comencen els treballs a les zones afectades 
urbanes .

I en un segon pla, engegarem actuacions urgents per a la 
reparació forestal per un import al voltant de dos milions 
d’euros, consistent en la recuperació de sòl i evitar l’erosió, 
solucionar els problemes que s’hagen produït en accessos i 
previndre inundacions .

I en tercer lloc, convocant la taula de concertació on es dissen-
yaran les mesures a mitjà i llarg termini de forma participada 
per totes les parts implicades . Una iniciativa que ja ha funcio-
nat amb èxit en altres incendis i que ara es convoca en tots 
aquells incendis que sobrepassen les 500 hectàrees cremades .

I en la part del postincendi civil, es començarà a avaluar ja el 
grau d’afecció de les vivendes, està ja en marxa, sempre en 
col·laboració de l’ajuntament del municipi afectat, en este 
cas, Gandia, i de la conselleria d’habitatge .

En este sentit, cal destacar que les persones afectades en la 
seua primera vivenda tenen ja una solució habitacional des 
del primer dia. Així s’ha treballat amb l’activació de l’oficina 
única postemergència en contacte directe amb tots els 
municipis .

De fet este mateix dilluns ja es va reunir la comissió inter-
departamental per al seguiment i la coordinació de la poste-
mergència amb tots els municipis afectats i els departa-
ments implicats en les polítiques de reparació dels efectes de 
l’incendi . Una reunió en què els alcaldes i les alcaldesses tras-
lladaren a La Generalitat el reconeixement per l’operatiu i pel 
treball dels professionals .

I els anuncie que el proper dimarts el ple del Consell aprovarà 
un acord d’ajudes, tal i com es va comunicar als municipis 
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afectats, ajudes per les quals els municipis podran fer una 
estimació de danys de béns públics, instal·lacions i infraes-
tructures agràries o d’altres sectors econòmics .

També és donarà cobertura als danys mobles i immobles de 
particulars, persones físiques i jurídiques, que no estiguen 
cobertes pel sistema d’assegurances .

I, per suposat, els municipis afectats comptaran amb el 
suport tècnic de La Generalitat per a esta avaluació .

Després dels quaranta-cinc dies de termini que preveu el 
acord per quantificar els danys, les ajudes aplegaran a la 
quantitat que siga necessària .

Per tant, anem a acompanyar amb tot el suport que calga 
als municipis i als valencians i valencianes afectats, màxim 
suport durant l’incendi, màxim suport en el postincendi .

Senyories, en tercer lloc, vull referir-me a la política per a 
evitar els incendis que són evitables i estar preparats també 
per a aquells que no ho són, per a minimitzar els que són 
inevitables, com en este cas .

Per tant, crec que és una qüestió positiu que puguem dedicar 
esta Diputació Permanent de Les Corts a parlar seriosament 
de prevenció i donar-li la rellevància que té per al futur de la 
Comunitat Valenciana .

No és cap novetat que ens trobem emmarcats en un context 
de clima mediterrani favorable a la propagació del foc, i amb 
la presència de condicions estructurals que generen vents a 
l’estiu que dificulten les llavors d’extinció. I a estos elements 
que ens vénen donats com a regió mediterrània sumen altres 
elements provocats per l’home . Uns factors ens obliguen a 
tindre una agenda d’actuació estructural per atendre als nous 
riscos, als riscos nous que provenen, que fa que s’agreugen 
les ones de calor i possibiliten la propagació d’incendis .

O també altres fets de la nostra sociologia, la despoblació 
del món rural que incrementa els entorns vulnerables i que 
volem combatre des d’una visió integral a través de l’Agenda 
Valenciana Antidespoblament .

Tot plegat fa que, com els he comentat, la prevenció tinga 
avui una rellevància política estructural en la política del 
Consell . De fet, durant estos tres anys la política de preven-
ció de la Generalitat, amb insuficiències segur, com totes les 
polítiques sempre, s’ha desenvolupat com mai abans .

Es demostrà amb una sola xifra: en 2015 el pressupost per a 
prevenció d’incendis era poc més de 15 milions, hui és de 25,5 
milions . Un increment de més del 66% només en tres anys .

Però no és una qüestió només quantitativa sinó que ja està 
en marxa una nova estratègia per a la prevenció d’incendis 
forestals .

Un conjunt de mesures dinàmiques integrades en quatre 
aspectes: primer, preparació de la societat enfront del risc 
d’incendis; segon, ordenació territorial i conciliació d’usos 
agroforestals; tercer, millora dels ecosistemes per a augmen-
tar la seua resiliència als incendis i, quart, la restauració de 
les muntanyes cremades prenent en consideració la preven-
ció de nous incendis .

S’està fent un treball de conciliació d’usos per a evitar els 
incendis que provenen de l’activitat humana, que són el 80% 
dels incendis . El 80%dels incendis que se produïxen estan 
provocats per l’actuació humana, bé intencionada o bé fruit 
de la negligència .

A més d’una sensibilització i conscienciació a través de 
campanyes com «Stop al foc», que ha aconseguit involucrar a 
tots els mitjans de comunicació en la lluita contra els incen-
dis . Vull agrair molt especialment a tots els mitjans de comu-
nicació el treball que fan de comprometre’s en la lluita contra 
els incendis . És un paper clau en una societat avançada i 
democràtica, perquè hi ha un efecte absolutament que cal 
plantejar en tot moment: la coresponsabilitat . Davant els 
incendis ha d’haver una coresponsabilitat de les administra-
cions, però també del conjunt de la ciutadania, perquè, com 
ja els he dit, el 80% dels incendis estan provocats per l’acció 
humana .

 I també dins d’eixa política de prevenció, d’eixa polí-
tica d’implicació de la societat està la política del volunta-
riat ambiental en prevenció . Hi ha en estos moments més 
de 3 .300 persones voluntàries en la participació d’entitats 
socials, en un suport de La Generalitat d’al voltant de mig 
milió d’euros . 

La campanya també que està fent la conselleria de medi 
ambient de xerrades per a millorar la prevenció que s’han 
engegat i s’ha començat en aquells llocs que poden ser més 
afectats directament, com ara les urbanitzacions . De fet, a 
Gandia s’havia fet feia uns mesos un reunió d’estes carac-
terístiques . El fet de la coresponsabilitat, torne a dir, és 
fonamental .

Per una altra banda, s’ha reforçat la vigilància, detecció i 
capacitat sancionadora en el pla de vigilància preventiva, un 
increment dels dispositius de vigilància, gràcies a l’increment 
de més de 3 milions d’euros en el pressupost del quinze . De 
fet, de cara a les campanyes divuit-denou s’ha produït un 
augment del 13% en les hores de vigilància dels recursos del 
territori .

Les principals millores de vigilància són: 22 unitats mòbils de 
vigilància noves, denominades unitats comarcals; s’augmenta 
de 9 a 11 mesos el servei de les unitats polivalents; 
s’incrementen (inintel·ligible)  . . . a 9,5 mesos de servei de tots 
els recursos mòbils i es transforma una unitat ordinària en 
una unitat de motobomba, i també s’incrementa el període 
mínim de permanència en els observatoris forestals de reforç 
a 4,5 mesos de presència .

Dos observatoris més a la província de València passen a 
tindre una permanència de 24 hores . I s’ha incrementat 
l’equip de coordinació amb un coordinador més per aquesta 
província . I també vols preventius de vigilància aèria davant 
dels riscs dels incendis forestals .

A més, s’ha reforçat el personal en formació i gestió del 
voluntariat i per a les centrals de comunicació, de prevenció 
d’incendis forestals .

S’han destinat ajudes destinades a la revisió i redacció de 
nous plans locals de prevenció d’incendis forestals, perquè 
val a dir que en 2015, quan este Consell prengué possessió, 
només un de cada deu municipis comptava amb un pla .
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D’altra banda, s’han impulsat infraestructures de prepara-
ció per al recolzament dels mitjans d’extinció i s’ha plante-
jat una gestió d’ecosistemes més resilients al foc, mitjançant 
l’impuls de projectes de millora de boscos en zones priori-
tàries, incloent en les actuacions post-incendis la restauració 
en vegetació més resistent front als nous incendis .

I entre d’altres diferents actuacions que s’han dut a terme, és 
important destacar les següents: treballs silvícoles, obres i 
infraestructures de prevenció; faixes de seguretat al voltant 
de nuclis urbans confrontats amb muntanya pública, amb una 
aportació de 450 .000 euros . Un nou observatori a Llombai . 
Arranjament i millora de 450 quilòmetres de pistes per millo-
rar l’accés a l’extinció, en una inversió de 8 milions d’euros .

Discontinuïtat i creació d’àrees d’oportunitat per a l’extinció . 
Nous dipòsits d’aigua, etcètera .

Per altra banda, també constatar l’ordenació i gestió forestal 
activa i respectuosa . Ara es fa de forma coordinada i simultà-
nia a la prevenció .

Gestió forestal i gestió de prevenció han d’anar sempre 
unides de la ma . Amb la gestió forestal sostenible com un 
instrument de millora ambiental i paisatgística, amb un pres-
supost de 18 milions per al període 2017-2022 o la redacció 
d’instruments tècnics d’ordenació, també en quasi 3 milions 
d’inversió; o les inversions per a la transformació i comercia-
lització dels productes forestals de caràcter no fuster per a 
recolzar les iniciatives de valoració amb 6 milions d’euros .

Les brigades de senda verda i sanitat forestal, els funciona-
ris al mes de gener del 2017 hi van assumir la realització de 
treballs també de gestió en espais forestals de muntanya 
d’utilitat pública . Ara mateix conformen un grup de briga-
des forestals multifuncionals que van ser reforçades el divuit 
amb 8 brigades més, finançades pel PDR forestal.

S’ha impulsat la creació d’una taula de coordinació de 
treballs forestals de les diferents brigades que actuen en 
el terreny forestal de diputacions, consorcis de bombers i 
brigades d’emergència, amb l’objectiu d’establir una estra-
tègia comuna en matèria de prevenció d’incendis i de gestió 
forestal .

I, per últim, com tots saben, hem engegat este mateix any un 
pla nou de vuit anys de prevenció de noves brigades fores-
tals que han actuat en 182 municipis i compten amb 744 
nous brigadistes que s’han insertat també d’esta manera en 
el mercat laboral . Són unitats que s’encarreguen de minimit-
zar els riscos del terreny forestal davant dels incendis, unes 
brigades que tenen cada volta més importància perquè la 
superfície forestal de la Comunitat Valenciana creix cada 
any 2 .000 hectàrees . El resultat de la tasca d’estos brigadis-
tes han estat més de 2 .000 quilòmetres treballats a la zona 
més crítica, la interfície, és el territori que està més prop de 
les zones habitades, municipis o urbanitzacions . Ha estat una 
experiència d’èxit, i per això els puc anunciar que hi haurà una 
segona convocatòria, que començaran a treballar a partir del 
mes de setembre .

I, per últim, vull referir-me també, en quart lloc, a la situa-
ció del personal d’extinció . Com tots i totes saben, hem mani-
festat en varies ocasions que volem estudiar els beneficis 
de caminar cap a cos únic de serveis de prevenció, extinció i 

salvament . De fet, es contempla a l’article 3 de la Llei de crea-
ció de l’Agència Valenciana de Seguretat i Resposta a les 
Emergències . Una possibilitat que ja incloïa la llei de 2011, 
amb la forma de consorci, però que l’anterior govern no va 
desenvolupar .

Mentrestant, allò que estem fent és caminar cap a una 
coordinació efectiva i professional, com possibilita l’actual 
agència . Una coordinació rigorosa i tècnica, que ha estat 
possible per la col·laboració de tots i és un èxit conjunt 
d’administracions i professionals .

I, en segon lloc, dignificant les condicions de personal 
d’extinció . Molt particularment vull referir-me ara a les 
condicions del personal d’extinció de Tragsa, que ens trobat 
una situació laboral de les més injustes de l’administració: 
falta de reconeixement professional, falta de definició de 
quines són les seues tasques i, per suposat, una falta de 
correspondència entre la importància d’allò que fan i el seu 
salari . Per tant, durant totes les legislatures anteriors no se’ls 
ha atorgat ni eixe reconeixement ni eixe salari just, i ara és 
el moment en el que cal fer-ho . I davant d’això, este Consell 
ha estat capaç d’arribar a un acord amb els professionals i 
el seus representants sindicals, és el primer Consell que ha 
aplegat a un acord de dignificació laboral del bombers fores-
tals en allò que és fonamental i que al nostre parer són tres 
aspectes .

El primer, en la seua consignació com a bombers, mentre que 
fins la data han estat nomenats brigadistes.

El segon . Que ha de ser personal públic de La Generalitat . 
I remarque això de «públic» de La Generalitat, per a evitar 
qualsevol intervenció errònia d’este procés . Seran treballa-
dors i treballadores públics de La Generalitat .

I, en tercer lloc, un augment salarial pactat amb els sindi-
cats d’un 30% per a estos bombers forestals, vinculats a una 
major responsabilitat, passant de brigadistes a bombers 
forestals .

Totes estes mesures estan ja en marxa i hi ha contactes 
freqüents amb totes les parts . I en el cas de la pujada sala-
rial hem ultimat tots els tràmits amb el ministeri i podrem 
abordar esta qüestió quan s’aprove el decret del Servei de 
Bombers Forestals, que els anuncie serà aprovat el 7 de 
setembre .

En conclusió, senyories, agraïment a tots i totes els que han 
treballat d’una forma exemplar en un incendi inevitable 
per causes naturals i especialment difícil per les condicions 
climàtiques .

Garantia a tots i totes les afectades, als municipis de Llutxent, 
Gandia, La Drova, Barx, Quatretonda i Rótova . Anem a ajudar 
amb tota la intensitat necessària en el postincendi .

Increment continu de la política de prevenció front al risc 
humà i l’ambiental, que es veu incrementat ara per dinàmi-
ques com el canvi climàtic i el despoblament. I dignificació i 
reconeixement de la tasca dels professionals d’extinció .

Senyores i senyors diputats, senyor president, estem treba-
llant amb tota la força, amb tota la il·lusió, amb tot el coratge, 
com mai s’ha fet, per minimitzar riscs, però malauradament 
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mai existirà el risc zero . Sempre hi haurà causes ambientals 
inevitables, malauradament cada vegada és més dificultós 
evitar el risc, com hem comprovat a altres països del nostre 
entorn i molt més enllà del nostre entorn .

Però precisament per això està és una política prioritària de 
comunitat, és una política prioritària per als valencians, i estic 
segur que ho serà ara i en el futur, amb una premissa fona-
mental: la vida de les persones .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Passarem a la intervenció dels grups parlamentaris .

En primer lloc, el grup parlamentari sol·licitant de la compa-
reixença, el Grup Parlamentari Popular . Té la paraula l’il-
lustre diputat Luís Santamaría . Pot fer-ho des del faristol, sí .

Senyor Santamaría, quan vosté vullga .

El senyor Santamaría Ruiz:

Señor presidente .

Señor presidente del Consell .

Señorías .

La verdad es que debo felicitarle al presidente por lo bien que 
ha leído los papeles que le han preparado desde la Agencia 
Valenciana de Seguridad y Respuesta a las Emergencias, pero 
eso me preocupa porque cuando una persona se ve obligada 
a leer en un ámbito competencial que es propio denota que 
no sabe de lo que está hablando .

Y además también lamento tener que decir que he visto un 
nivel de autocrítica pues prácticamente equiparable al de Kim 
Jong-un, que creo que es el presidente de ese precioso país 
que debe ser Corea del Norte, donde tanta autocrítica se hace .

Bien, señor presidente, decirle que ya era que usted ejer-
ciera las competencias que usted mismo se atribuyó, ya era 
hora . Es la primera vez que comparece y da la cara en mate-
ria de emergencias, por primera vez en tres años . Es que ya 
era hora, ya era hora . Y nos parece que no hay mejor muestra 
de respeto hacia los profesionales que estuvieron trabajando 
en ese incendio y mejor muestra de afecto hacia las personas 
afectadas que usted dé las explicaciones que corresponden .

Y nos preguntamos por qué ha tardado tres años en dar 
esas explicaciones, por qué diferencia entre valencianos de 
primera, que merecen sus explicaciones, y valencianos de 
segunda, que no merecen el que usted les dé las explicaciones 
de cómo han ido las labores de extinción que les han afectado .

Yo no puedo o espero, sinceramente, que esto sea a partir de 
ahora ya una constante y que sea usted quien coja de una vez 
el rabo por los cuernos y dé la cara cada vez que hay un tema, 
porque fue usted precisamente el que asumió esas competencias .

Mire, quiero decirle que no es usted, señor presidente, un 
buen referente a la hora de hablar de incendios . Déjeme que 
le recuerde en el tándem que usted formaba con el señor 
Lerma se le quemaron entre el año noventa y uno y noventa y 
cinco, 124 .842 hectáreas, el doble de las que ardieron en los 
veinte años de gobierno del Partido Popular . Lo digo porque 
cuando los grupos parlamentarios hablan del desastre que 
dejó el Partido Popular, la única realidad es que a ustedes 
solo en un año se les quemaron más que al Partido Popular 
en veinte años de gestión en materia forestal .

Por tanto, me parece que roza usted el ridículo, o rozó el ridí-
culo nada más comenzar la legislatura . Tengo que recordár-
selo, y lo lamento, recordar que el decreto en el que se orga-
nizan las competencias de las consellerias es el primer decreto 
del presidente de La Generalitat, y ustedes cometieron el 
error de juntar las competencias de prevención y las compe-
tencias de extinción, y atribuirse a la Conselleria de Medio 
Ambiente porque no se habían leído la Ley de emergen-
cias, y tuvo que usted sufrir la indignidad de tener que corre-
gir su primer decreto para poder trasladar las competen-
cias de extinción donde dice la Ley de emergencias . Es decir, 
usted se atribuye las competencias en materia de extinción 
sin haberse leído la Ley de emergencias . ¡Qué podemos espe-
rar! Pues, efectivamente, que tenga usted que leer lo que de 
buena fe le habrá escrito el señor Ángel, con esa autocrítica 
que, insisto, hemos disfrutado profundamente .

Usted comenzó gobernando vulnerando una ley . Esas son las 
consecuencias de lo que se hizo en aquel entonces . Y además 
lo que entonces fue un ridículo espantoso, hoy se torna en la 
necesidad de tener que estar aquí escuchando sus explicacio-
nes, explicaciones que no han servido para gran cosa .

Mire, en la gestión de este incendio se ha ido de chapuza en 
chapuza .

Primera chapuza: excluyeron a las organizaciones sindicales 
mayoritarias representativas de los bomberos del proceso de 
negociación de la Ley de emergencias, donde solo se escuchó 
a UGT y Comisiones Obreras . Y ahora los valencianos paga-
mos las consecuencias de su sectarismo . Probablemente, si 
se les hubiera escuchado, no estaríamos aquí hoy .

Segunda chapuza . Sabe usted seguro que a principios de 
junio los agentes medioambientales de Vaersa comenza-
ron una protesta ante lo que calificaron como abandono 
por parte de la conselleria . Se quejaron de falta de medios 
y denunciaron que la falta de personal había tenido como 
consecuencia el que se dejaran sin vigilancia algunos puestos 
de observación, algunos de los cuales cerró, señor president.

Tercera chapuza . Sabe usted que la asociación para la preven-
ción de incendios forestales ha denunciado la falta de interés 
del ayuntamiento de Gandía, afirman que: «Semanas antes de 
que se produjera –y leo textualmente– el incendio le comunica-
mos al ayuntamiento la problemática que tenía y que en caso de 
incendio tendrían un grave problema . No nos contestaron ni se 
reunieron con nosotros, la alcaldesa Morant» . Hoy está usted 
aquí, si les hubieran escuchado probablemente, seguramente, ni 
usted estaría aquí ni habría pasado lo que ha pasado .

La cuarta chapuza, que a mí me parece de una especial gravedad . 
Señor Puig, usted cometió la terrible imprudencia de decir el día 
7 –y leo textualmente–: «El trabajo está siendo exitoso, confío 
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en que en las próximas horas se pueda vencer fuego, confiamos 
en que en las próximas horas pueda haber noticias más positi-
vas» . Unas declaraciones que no pudieron ser más imprudentes y 
más desacertadas . Y volvió a hacerlo el día 8 . Y dijo: «Las previsio-
nes sobre la evolución del incendio son más favorables y el hori-
zonte es un poco mejor», dijo el señor presidente . Hoy vamos 
a dar un buen resultado. El día 7 el señor Ángel dijo: «Afirmaba 
que estábamos aproximándonos a tenerlo perimetrado», cuando 
se habían calcinado 1.500 hectáreas, y les recuerdo que al final 
fueron 3.270. Ese mismo día afirmó que si el viento y la hume-
dad siguen funcionando como hasta ahora, iremos evolucionando 
hacia una resolución poca, poca, pero muy efectiva, es decir, un 
abuso del eufemismo absolutamente escandaloso .

Y la realidad es que fue el día 9 cuando se logró perimetrar el 
incendio, y ese día usted, señor Puig, todavía volvió a lucirse 
diciendo que «con toda probabilidad se dará hoy por contro-
lado el incendio», y volvió al triunfalismo diciendo que «esta 
batalla se ha ganado» .

¿Cree usted que, cuando aún no han vuelto las personas a 
sus casas, se puede decir lo que usted dijo? ¿Cree usted de 
verdad que, cuando cuarenta familias han perdido sus vivien-
das, se puede decir que se ha ganado una batalla? ¿Qué clase 
de respeto es ese a los valencianos y valencianas?

¿Sabe usted qué pasa cuando se hacen este tipo de afirmacio-
nes imprudentes, como las que ustedes hicieron? Pues no se 
lo voy a explicar yo, se lo va a explicar una vecina de una de 
las urbanizaciones afectadas .

Y leo textualmente, que dijo: «Cuando se dijo que el fuego 
estaba perimetrado la primera vez, entendimos que estába-
mos a salvo y podíamos volver a nuestras casas . Hemos estado 
a punto de morir muchas familias . Si yo llego a estar durmiendo, 
muero abrasada . Nos habéis manipulado toda la semana» .

Esa es la realidad de cuando se hacen declaraciones triun-
falistas del ámbito del imaginari col·lectiu y del renacimiento 
este permanente en el que ustedes viven .

Han intentado ustedes, como hacen en cualquier área de su 
gestión de gobierno, esconder la realidad, señor presidente, 
minimizar los problemas, esconder con frases grandilo-
cuentes su incapacidad y su mala gestión . Y lo hacen cuando 
hablan de sanidad, lo hacen cuando hablan de educación y 
también cuando se trata de extinguir incendios .

Como decía, viven ustedes en el imaginari col·lectiu, de espal-
das a la realidad de los problemas de los valencianos .

No ha contestado usted a ni una sola de las quejas que se han 
formulado con respecto a la coordinación en este incendio . Se 
ha referido usted al informe del director técnico del consor-
cio de bomberos que ha sido ampliamente contestado por los 
representantes de las organizaciones sindicales mayoritarias .

Pero déjeme que le plantee alguna queja, a ver si en el 
turno de réplica, ya que usted tiene tiempo ilimitado, puede 
responder .

En primer lugar, el alcalde de Pinet echó en falta una mayor 
rapidez en la protección de la parte del municipio afectada . 
Manifestó que si hubieran enviado en lugar de un único 
medio aéreo, tres, el fuego no habría llegado a Pinedo .

Los vecinos de la urbanización Montepino se quejaron de que 
no se pusieron suficientes medios para proteger las zonas 
urbanas . Y yo que he trabajado tres años de subdelegado y 
uno de conseller de gobernación, y jamás se nos quemó una 
casa . Jamás, que yo recuerde . Puedo cometer algún error, y 
usted me disculpará, pero no se nos quemó una casa . Luego 
me corregirá usted, seguramente .

Intersindical Valenciana, que no es el Partido Popular, que 
no es el Partido Popular, insisto, le dijo… Usted, que hace 
gala del patrimonio y ese lenguaje hueco de la prevención, y 
bla-bla-bla, bla-bla-bla, dijo: «Las consellerias con competen-
cias en la protección del patrimonio natural han perdido tres 
inviernos sin hacer lo que toca» .

El invierno, señor presidente, comienza el 21 de diciembre y 
termina el 21 de marzo . Luego le diré cómo vamos de ejecu-
ción presupuestaria, en el segundo turno . Lo digo porque se 
ha gastado únicamente el 9% en el invierno del 2018 . No sé a 
qué invierno va a esperar usted para apagar los incendios del 
año que viene .

Y representantes de las organizaciones sindicales mayori-
tarias exigieron el día 13 y el 20 la dimisión del señor Ángel, 
denunciaron el desastre y el caos en la gestión del incendio . 
Dijeron que había más coordinadores que trabajadores, cali-
ficaron la agencia como un cortijo y agencia de colocación. 
Afirmaban que todos son coordinadores en vehículos de lujo.

Insisto, no lo dice el Partido Popular, ¿eh? Lo dice la organiza-
ción sindical, que es afín al órgano de gobierno, Intersindical, 
el SPPVL, Csif, el Sindicato Valenciano Republicano, creo que 
es . Que los vehículos del consorcio, decían, salieron al día 
siguiente de declararse el fuego, porque no había personal .

Que hasta el miércoles no dotaron los vehículos con cuatro 
bomberos, cuando caben seis, y que no estamos ante un 
problema puntual, sino que tras tres años del Botànic, la 
gestión de emergencias ha sido patética .

Y termino, presidente, con las preguntas que plantean los 
profesionales . Una, ¿por qué se movilizan vehículos urbanos 
que no pueden acceder a las zonas afectadas?

Dos, ¿por qué se envían los vehículos de extinción con dos 
bomberos, mientras los del consorcio de Alicante vienen con 
cinco?

Tres, ¿por qué no se protegió eficazmente a las urbaniza-
ciones? ¿Por qué la movilización con contundencia solo se 
produjo después de que ardieran las urbanizaciones?

Y última pregunta, señor presidente: ¿no debería la agencia 
haber desarrollado el protocolo de coordinación para gran-
des incendios, señor presidente?

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Santamaría . (Aplaudiments)

Passarem ara a la intervenció del Grup Ciudadanos . 
La síndica Mari Carmen Sánchez té la paraula, per un 
temps màxim de quatre minuts . Senyories, escoltarem la 
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intervenció de la síndica del Grup Ciudadanos . Quan vosté 
vullga, senyoria .

La senyora Sánchez Zamora:

Muchas gracias .

Buenos días .

Agradecemos al señor Puig su comparecencia, que no es más 
que una de sus obligaciones para con esta cámara . Pero en 
cualquier caso, una comparecencia necesaria y preceptiva 
para explicar las medidas que se llevaron a cabo durante el 
incendio de Llutxent, así como las que se van a tomar a partir 
de ahora .

Y es que desgraciadamente un año más la Comunitat 
Valenciana ha padecido un gran incendio, y ahora debemos 
valorar cómo ha sido su gestión. Una reflexión que genera 
muchas dudas e incluso sospechas de que haya podido ser un 
lamentable caos .

Tanto los afectados como los sindicatos de bomberos han 
criticado la actuación del Consell para hacer frente al incen-
dio . La falta de medios y la descoordinación ha sido lo más 
llamativo de sus protestas . Señor Puig, déjeme decirle que 
existen ciertos casos en los que no se puede ir en contra de 
todos y en contra de todo .

Porque decir que estaba todo controlado, que no hubo 
problemas de coordinación, y trasladar las críticas de los 
bomberos al gobierno central es no asumir las responsabili-
dades que le corresponden en materia de prevención y lucha 
contra el fuego .

No puede echar balones fuera, porque en definitiva es nues-
tro entorno, nuestra naturaleza la que se está quemando .

Por las declaraciones de los profesionales que intervinieron 
en el incendio, se deduce que las vías de comunicación por la 
zona eran casi nula, encontramos intransitables incluso por 
los vehículos de emergencias . Es decir, no se ha trabajado en 
la prevención de incendios en nuestros montes .

¿De quién es esa responsabilidad, señor president? 
¿Realmente tenemos los recursos suficientes para hacer 
frente a estos casos? Los sindicatos denuncian la falta de 
coordinación en el envío de efectivos al incendio y racanismo, 
señor Puig, racanismo a la hora de enviar al personal en los 
vehículos .

Los afectados por el fuego de las urbanizaciones de 
Montesol, Montepino y las Cumbres aseguran que la noche 
del martes 7 no hubo ninguna autoridad ni cordón policial en 
la zona para desalojar a los vecinos, y esto es preocupante 
ante la gravedad del incendio .

Y quiero centrarme en la política forestal que ha llevado a 
cabo el Consell del Botànic en estos últimos tres años . Mire, 
según el presidente de la Plataforma Forestal Valenciana, y 
cito textualmente, «la única política forestal que se ha llevado 
a cabo hasta el momento se ha basado en crear figuras jurídi-
cas de protección y se ha lastrado las iniciativas propuestas 

por el mundo rural para gestionar los recursos con propues-
tas ochenteras» .

Mire, Ciudadanos lleva advirtiéndoles durante toda la legis-
latura de los riesgos de la separación entre prevención y 
extinción de los incendios, que plantearon desde el Botànic, 
dejando la primera en manos de los remedios naturales de 
Compromís . Y quien dice remedios naturales, dice no hacer 
prácticamente nada y que la madre naturaleza sea la que 
predisponga .

Mire, queremos medidas eficaces, equipos coordinados y un 
protocolo de actuación real para la prevención y extinción 
de grandes incendios . No lo ha habido con los gobiernos del 
Partido Popular, pero es que tampoco con el Consell actual .

La prevención de incendios no es la prioridad del Consell 
del Botànic . No eche toda la culpa a aquello que se escapa 
de la mano de este Consell, porque ustedes también son 
responsables .

Además, desde mi grupo hemos denunciado la falta de inver-
siones en extinción sobre el equipamiento y formación de los 
profesionales, la coordinación .

Nuestra sensación, señor Puig, es que sus políticas, tanto en 
prevención como en extinción son una auténtica irresponsa-
bilidad y demuestran una total incapacidad de gestión, como 
toda su política en general .

A día de hoy lo único que protege a nuestros montes es la 
innegable profesionalidad de los cuerpos de emergencia y 
la fortuna de no habernos encontrado con unas condiciones 
meteorológicas más adversas, que hayan dado lugar a otra 
desgracia natural de la magnitud de Cortes de Pallàs .

Mire, señor Puig, Llutxent ha sido una tragedia natural, 
y ustedes desde el Consell no han estado a la altura para 
hacerle frente .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

En nom del Grup Parlamentari Podemos-Podem, té la 
paraula la il·lustre diputada Beatriu Gascó . Quan vosté 
vullga, senyoria .

La senyora Gascó Verdier:

Bon dia, senyories .

Bon dia, president . Moltes gràcies per comparéixer hui ací .

En primer lloc, volem mostrar la nostra solidaritat amb les 
famílies que varen patir els desallotjaments i tots els infor-
tunis que va provocar l’incendi de Llutxent . I evidentment 
també mostrar el nostre agraïment més sincer a les forces de 
seguretat que varen no sols estar a l’altura, sinó com sempre 
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demostrar el seu esperit de vocació i de lluita per a preservar 
el medi ambient i l’interés general .

Nosaltres volem, en el qüestionament de la que va ser la 
coordinació de l’incendi, de les forces de seguretat durant 
l’incendi, volem abans de tot mostrar de nou el nostre recol-
zament al naixement de l’agència com a espai per a la coor-
dinació i per a precisament millorar l’eficiència de totes les 
forces que treballen en emergències .

Però ens adonem que hi ha encara molts problemes a resol-
dre, com per exemple ho demostra el fet que es varen deixar 
sense mobilitzar totes les unitats sortint de torn de bombers 
forestals d’Alacant i Castelló durant dos dies, i sols el tercer 
dia de l’incendi van mobilitzar tres unitats d’Alacant .

Perquè, en veure’s desbordats, es mobilitzen quatre unitats 
BRIF del ministeri i tres batallons UME, com també altres 
unitats terrestres d’extinció d’incendis forestals d’altres 
comunitats autònomes limítrofes, i bombers en torn de 
descans, abans de moure les unitats autonòmiques pròpies 
de bombers forestals que disposen de borsa d’hores extres .

També voldríem saber què està fent el Consell en matèria 
de dotar d’unitats tècniques d’anàlisi i de cremes prescrites, 
meteorològiques . Controlar incendis sense aigua, amb tàcti-
ques i maniobres, amb eines manuals i foc tècnic, amb suport 
aeri . Maniobres mixtes aigua-foc, extinció en zones remotes, 
sense suport de línies d’aigua .

En definitiva, ens cal un cos d’extinció d’incendis forestals espe-
cialitzat, modern i resolutiu en situacions com la de Llutxent .

I tot això ens porta a la pregunta real, que és: senyor presi-
dent, quin és el model de servei públic d’emergències que vol 
el Consell?

En quin sentit estan treballant perquè l’ambigüitat de les 
accions dutes a terme al compliment de l’esmena aprovada 
per unanimitat en esta casa l’any passat sobre la subrogació 
del cos de bombers forestals no es faça a través d’una altra 
empresa pública, una empresa mercantil, que deixa la gestió 
en mans de l’arbitrarietat i de la improvisació?

I en tot cas, deixaria també la porta oberta a la intromis-
sió privada, en una cosa tan essencial, com és la segure-
tat pública i la defensa del medi ambient . Des de Podem ens 
oposarem amb fermesa a estratègies com aquesta .

La proposta de crear un cos únic de bombers de La 
Generalitat, que el meu grup du defensant des del principi de 
la legislatura és, des del nostre punt de vista, l’únic mitjà vàlid 
per a homogeneïtzar plantilles, condicions laborals, sistemes 
de treball i protocols d’actuació, optimització de recursos 
materials i humans .

I en resum, inversió racional del pressupost dedicat al 
sistema públic d’emergències . És a dir, optimitzar els mitjans i 
els recursos per a donar el millor servei possible a la societat .

Quant a les actuacions dirigides a la prevenció d’incendis, 
volem saber si pensen augmentar els fons per a la política 
forestal, i en particular les ajudes perquè els ajuntaments 
puguen dur a terme una vertadera gestió forestal, sobretot 
en la interfície urbana forestal .

Hem d’aprendre a conviure amb el foc i, si no volem dedicar 
tots els nostres recursos humans a salvar cases i persones, 
cal una política de prevenció molt més ambiciosa i rigorosa .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Passarem a conéixer la posició del Grup Parlamentari 
Compromís . Té la paraula l’il·lustre diputat Juan Ponce . Quan 
vosté vullga, senyoria .

El senyor Ponce Guardiola:

Gracias, señor presidente .

Buenos días a todas y a todos .

Gracias, señor presidente, por haber comparecido hoy perso-
nalmente y dar todas las explicaciones cumplidas, que en 
cualquier caso se ampliarán en las comparecencias habi-
tuales, cuando acabe el verano, por parte de la consellera de 
Agricultura, Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo 
Rural, en todos los temas referidos a la afección de los incen-
dios, y las medidas postincendio respecto a mesas de concer-
tación y actuaciones propuestas por los técnicos . Y que 
también la visita habitual a esta casa de todas las agencias 
de emergencias que cumplidamente todos los años, cuando 
acaba la campaña, pues, viene, hace un balance y cuenta 
detalladamente qué es lo que ha estado sucediendo .

Por supuesto, que desde Compromís queremos agradecer 
el esfuerzo titánico realizado por los medios de extinción 
en esos días del incendio . Cerca de mil personas trabajando, 
dejándose la piel en unas condiciones muy complicadas .

Pero no solo a ellos y en ese momento, sino a los que consiguie-
ron esos otros diez incendios, que ese mismo día podían haberse 
convertido en catástrofe, consiguieron atajarlos . Y a todos los 
profesionales que, en general, están trabajando durante todo 
el año en prevención y en extinción de incendios y en medidas 
postincendios que también son muy importantes como hoy se 
está viendo aquí, como se ha estado contando detalladamente .

Bien, nos congratulamos de que, bueno, haya sido tan rápida 
la actuación de los servicios técnicos y el gran esfuerzo que 
han realizado, sobre todo en la Conselleria de Agricultura, 
Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural 
respecto a la realización de los informes técnicos para 
evaluar los daños realizados, de la misma forma que se han 
evaluado los daños sobre propiedades .

Y parece ser que hay una estimación de daños, de la misma 
forma que se han conseguido agilizar la canalización de 
ayudas, tanto por parte del estado como por parte de los 
medios propios .

Puesto que es fundamental, por supuesto, devolver a 
esas personas a unas viviendas en las que puedan seguir 
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residiendo habitualmente, como las actuaciones que se son 
imprescindibles de cara a las imprevisibles lluvias torren-
ciales que en aquellas zonas son mayores que en el resto 
del territorio valenciano y que pueden generar muchísimos 
daños . Y, por tanto, es muy importante empezar a actuar 
rápidamente .

Y bien, no me queda mucho tiempo pero no puedo acabar 
sin hacer hincapié en que para Compromís –porque se está 
hablando de la falta de gestión, ahora se ve en los resultados, 
claro que sí– hay un único responsable de esa falta de gestión 
que es la inoperancia del Partido Popular durante 20 años . 
(Aplaudiments i protestes)

Lo dijimos claro hace seis años después de las catástrofes del 
año 2012 y en 2015 seguíamos en la misma circunstancia . 
(Veus) Ustedes incumplieron todas…

El senyor president:

Senyories .

El senyor Ponce Guardiola:

…las premisas que había en la ley forestal, que cogieron 
nuevecita, igual que el reglamento del año 1995, lo incum-
plieron todo . Desde la elaboración del Plan de ordenación 
forestal…

Porque para hacer gestión primero hay que hacer ordena-
ción . Tardaron 10 años, lo hizo Blasco, lo tumbaron los tribu-
nales y hasta 2013 no tuvimos una ordenación forestal . 18 
años para hacer lo que tenían que haber hecho en dos . No 
hubo planes de prevención de incendios en la mayoría de los 
municipios como ha dicho el presidente, no se elaboraron los 
planes de ordenación de las demarcaciones .

Por tanto, se elaboró una prevención de incendios equivo-
cada sin saber cómo se habían ordenado los montes . Y tantas 
y tantas y tantas cosas que en su día reclamábamos y que 
ahora afortunadamente, como bien ha explicado el presi-
dente, como también ha explicado la consellera en sus compa-
recencias, todas estas medidas se han iniciado .

Se están revisando todos los planes de prevención de incen-
dios de todos los parques naturales, se están revisando los 
planes de demarcación de prevención de incendios que 
también estaban para revisar, trescientos municipios pidie-
ron el año pasado las ayudas para hacer sus planes locales de 
prevención de incendios y, por tanto, podrán hacer actuacio-
nes estudiadas y aprobadas por la conselleria .

Y tantas y tantas medidas novedosas que están en esta nueva 
estrategia de prevención de incendios forestales –que ha 
comentado el señor Puig–, que contiene cincuenta medidas, 
muchas de ellas novedosas que se están implantando, que se 
están dando ayudas y coordinadas con toda una nueva polí-
tica de gestión forestal sostenible .

Que, como no puede ser de otra forma, que la gestión fores-
tal de prevención de incendios vayan unidas y busquen 

bosques más resilientes que sean capaces de soportar los 
incendios que sí o sí seguirán viniendo, pero que tenemos 
que intentar que las consecuencias sean lo menos negativas 
posibles .

El senyor president:

Senyoria .

Moltes gràcies senyor Ponce .

El senyor Ponce Guardiola:

Por tanto… Vale, muchas gracias .

En todo caso en la réplica continuaré . (Aplaudiments)

El senyor president:

¿Sí, senyor Santamaría?

El senyor Santamaría Ruiz:

Hombre, por alusiones a los que ha sido el Partido Popular, yo 
le pido poder intervenir porque… (Veus)

El senyor president:

Senyories, escoltem…

Té la paraula el senyor Luis Santamaría . (Veus) Té la paraula 
el senyor Luis Santamaría . Escoltarem perquè demana la 
paraula .

El senyor Santamaría Ruiz:

Demane la paraula perquè, evidentment, en la seua inter-
venció s’han produït contradiccions i ha atacat greument i ha 
contradit el criteri d’este intervinent quan s’ha referit a les 
polítiques del Partit Popular . (Veus)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Santamaria .

Jo he escoltat la intervenció del senyor Ponce, forma part 
d’un debat i vosté té ara quatre minuts per a fer la rèplica 
que considere oportú . Però no hi ha hagut ningun tipus . . . El 
comentari que ha fet el senyor Ponce s’emmarca en un debat 
polític .
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El senyor Santamaría Ruiz:

En un debat, en una compareixença del president, no en un . . .

El senyor president:

Senyoria, no té vosté ja la paraula .

Va, anem a continuar en la Diputació Permanent amb la fixa-
ció de posició del Grup Parlamentari Socialista .

Té la paraula el diputat Alfred Boix .

El senyor Boix Pastor:

Gracias .

Gracias, señor presidente molt honorable .

Miembros del gobierno .

Es necesario empezar agradeciendo en nombre del Grupo 
Socialista el enorme esfuerzo que han efectuado todos los 
profesionales para intentar detener un fuego que nació de un 
fatídico rayo .

Por tanto, gracias a todos los efectivos que participaron en 
la extinción de este gran incendio forestal . Desde director 
general de la agencia hasta el último de los más de seiscien-
tos medios terrestres y más de treinta y seis medios aéreos 
que participaron en dicho extinción . Gracias a todos por 
luchar contra los incendios y por, incluso, arriesgar sus vidas 
para que todos estuviéramos más seguros .

Señorías, señor presidente, hoy también puedo hablar como un 
afectado directo del incendio y les puedo asegurar que fueron 
tres días donde se rompió dramáticamente la tranquilidad del 
mes de agosto y la tranquilidad de una de las zonas –para noso-
tros, por lo menos– más hermosas que hay en esta comunidad .

Les confesaré que no es nada agradable cuando una catás-
trofe como esta ataca la intimidad y ataca la seguridad de las 
familias . No hay sabor más amargo que el del sentimiento 
de impotencia . Y vaya por delante que no he sufrido ningún 
daño de carácter material .

Por ese mismo motivo quiero apuntar que, si yo les he 
hablado del amargo sabor de la impotencia, no quiero ni 
imaginar el dolor de las familias que han sufrido graves daños 
materiales en sus propiedades .

Ese sentimiento de impotencia se produjo concretamente el 
día 7 entre las 8 y las 9 horas de la noche, cuando unas terri-
bles ráfagas de viendo de más de ochenta quilómetros hora 
nos alertaban que la situación del incendio iba a empeorar de 
un momento a otro . Ese viento nos arrojó en pocos minutos 
una enorme columna de humo y de ceniza y en pocos minu-
tos se hizo absolutamente de noche .

Les aseguro que en esos momentos se agradece enor-
memente cuando ves aparecer a las fuerzas y cuerpos de 

seguridad del estado desalojar nuestra zona, que estaba muy 
alejada del incendio . Y ahí debe de estar, señor presidente, 
probablemente los problemas más graves de coordinación, 
cuando ves aparecer a las fuerzas de seguridad garantizando 
la seguridad de todos los vecinos .

Señor presidente, coincido con las palabras que ha dicho hoy 
y con las que formuló en su visita a Gandía . Lo único que no 
hubiéramos podido reparar hubiera sido la pérdida de alguna 
vida humana y eso es lo que hemos garantizado tanto de los 
residentes como de los profesionales desplegados en la zona . 
Y estamos hablando de más de tres mil personas desaloja-
das, vecinos de Gandía y de los pueblos de alrededor . Así que 
gracias por tomas decisiones acertadas en situaciones tan 
delicadas .

Señorías, un 7 de agosto que los vecinos de Marxuquera 
tardaremos en olvidar . Pero les aseguro que en todos reside 
la esperanza de volver a ver en pleno esplendor la tierra que 
más queremos y la tierra en la que hemos decidido vivir .

Y en esa esperanza, señor presidente, contamos con usted y 
con su gobierno para que articule –como bien ha expuesto en 
su comparecencia– todas las medidas que estén a su alcance 
para articular las respuestas necesarias que todos los vecinos 
y todos los responsables de los municipios están esperando .

Yo quería hablar como afectado solo . Pero, señor presidente, 
claro, como ha salido hasta Kim Jong-un, aquí, pues a mí se 
ocurre Putin, Trump, Orbán… Porque a lo mejor es la nueva 
tendencia neoliberal, señor presidente, la que encubre . 
Porque yo creía que, siendo el portavoz del Partido Popular 
más próximo a la persona que visitó el PMA, dirigente del 
partido en su momento, que dijo que: «Yo nunca utilizaré la 
confrontación política en estos temas .»

Y ya está claro que se dice una cosa y se hace la otra . Y eso es 
lo que estamos sufriendo en estos momentos . Y se lo digo yo 
porque, mire, hasta… Es que en Gandía han llegado a pagar 
en Facebook campañas de publicidad por el encontronazo 
que tuvo la responsable municipal con una vecina afectada 
por el dolor que había sufrido .

Pues el Partido Popular dice que no iba a utilizar esto en 
la confrontación política y paga campañas de publicidad 
en Facebook para que todo el mundo pueda entrar en la 
confrontación política .

Por eso yo, señor presidente, gracias por dar la cara hoy 
aquí . Es la primera vez que un presidente da la cara en una 
Diputación Permanente, y más sobre un tema de esta difi-
cultad, de esta importancia para todos los vecinos de esta 
comunidad .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Boix .

Farà una contestació conjunta el president del Consell a tots 
els grups parlamentaris .
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President, té vosté la paraula . (Veus)

Quan vosté vullga, president, té la paraula .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies a totes i a tots els intervinents .

Bueno, yo creo que hemos asistido, obviamente, a lo que 
es un debate en el que las posiciones, más allá de lo que 
ha pasado, en algún caso estaban previamente tomadas, 
obviamente .

A mí me produce tristeza la irresponsabilidad del señor 
Santamaría . Me produce tristeza, porque yo creo que no 
hace falta, es que, sinceramente, no hace falta . Una persona 
que ha sido dirigente de una conselleria, que sabe las dificul-
tades de estas situaciones, debiera ser un poco más sensato . 
Sería razonable .

Yo creo que en estos momentos decir cosas como las que 
usted ha dicho simplemente, pues, dan cuenta de lo bueno 
que ha pasado en la Comunidad Valenciana y lo necesario 
que es que ustedes no vuelvan . (Aplaudiments) Lo necesario 
que es .

Porque habla usted… Ha llegado usted, incluso, a echarme en 
cara que a nosotros se nos han quemado casas y a usted no . 
Es que, ¿hasta dónde vamos a llegar? Pero, ¿cómo se atreve? 
Primero, mire la hemeroteca . Yo no se lo voy a decir, las que 
se le quemaron . Pero mire la hemeroteca . Es que no se entera 
ni lo que pasaba cuando usted gobernaba . Pero es que pasa-
ron cosas peores .

Porque, ¿sabe lo más importante ahora y siempre ante un 
incendio forestal? Lo más importante es que no se pier-
dan vidas humanas . Es lo más importante, lo fundamental . 
(Aplaudiments) Por eso yo hablaba de éxito . No hablaba de 
éxito, no hablaba de éxito por otras cosas . Ese es el éxito .

¿Sabe lo que ha pasado ahora en Grecia? ¿Sabe lo que ha 
pasado en Portugal? ¿Sabe lo que está pasando en Estados 
Unidos, en estos momentos en California? ¿Sabe lo que ha 
pasado en Sídney? La lucha contra los incendios forestales es 
evidente que tiene una situación difícil en estos momentos, 
además porque hay un cambio climático y es cierto .

Pero vamos a ver, usted habla de la gran catástrofe, del 
gran fracaso . 3 .000 mil hectáreas . ¿Cómo vamos a tildar las 
57 .000 hectáreas que se les quemaron a ustedes? Si 3 .000 es 
una gran catástrofe de gestión, ¿57 .000 cuánta catástrofe de 
gestión es? Pero si es que esto no se mide así . Lo mide usted 
así porque es una política mezquina y yo no voy a hablar de 
indignidad . Pero… (aplaudiments), es una política mezquina, 
mezquina .

Mire, para alguna de las cuestiones respecto… Hay cosas que, 
sinceramente, me parece que no tiene ni idea . Los agentes 
medioambientales son Generalitat Valenciana, los vigilantes 
del plan de prevención son VAERSA, se trabaja por supuesto 
en coordinación . Pero, es evidente que todo es mejorable, 

pero obviamente se ha trabajado claramente desde la coordi-
nación desde las distintas consellerias .

Respecto a la ejecución presupuestaria en prevención de 
incendios –vale para usted y vale para la señora portavoz de 
Ciudadanos– oiga, ejecución presupuestaria en prevención 
de incendios, a junio de 2018 es 94% en fase AD, actuaciones 
en ejecución, 48% fase OK, trabajos OK, trabajos certifica-
dos . OK, sí, OK . A diciembre del año 2017 la ejecución presu-
puestaria fue del 95,5% . Esto es lo que hay .

En la negociación de la ley estuvieron los sindicatos mayo-
ritarios como marca la legislación . Y hay varias sentencias 
del Tribunal Constitucional respecto a esta cuestión . O bien 
se desconoce la realidad, cosa que sinceramente yo le tengo 
suficiente aprecio intelectual como para saber que no puede 
ser así, o evidentemente lo que está es intentando manipu-
lar la realidad .

Usted menciona, ha mencionado también que los agentes 
forestales de VAERSA, es que ya lo…, es que claro, es que 
no tienen, es que no tienen, o sea, VAERSA no tiene agentes 
forestales sino que son unidades de prevención .

Respecto a la dirección de…, y esto también sirve para más 
contestaciones de otros grupos, ¿no? Mire, lo que sí que 
ahora es evidente, es claro, es que la dirección del incendio 
es una dirección técnica, que no hay participación política . 
Había un conseller que estaba relacionado con esto del fuego, 
y de eso, si quiere, también podemos hablar, pues que era el 
que decía hacia dónde tenían que ir las brigadas, llegaba allí 
y decía, «van a ir por allá, o van a anar per ací i tal .» ¡Lo hacían 
así! ¡Pero esto se ha acabado! Porque ahora la dirección del 
incendio es una dirección ¡técnica!, y decide el técnico dónde 
se realizan las distintas situaciones .

Y si no ha habido más medios en un sitio o en otro ha sido 
porque la dirección técnica no lo ha decidido . Estaban todos 
los medios a disposición, medios aéreos nos sobraban en 
un momento determinado porque no podían, porque no sé, 
¡usted lo sabe! ¿Por qué dice esto? ¡Si usted lo sabe! Sabe que 
hay un momento determinado en que no pueden haber en 
más de un espacio aéreo determinado unos medios aéreos . 
¡Si usted lo sabe! ¿Por qué está haciendo esta demagogia 
barata, chusquera, que no tiene ningún tipo de sentido? ¡De 
verdad! ¡No tiene ningún sentido! ¡No tiene ningún sentido 
que lo haga usted!

Mire, las órdenes de evacuación se dieron a través de los 
ayuntamientos, las urbanizaciones se evacuaron 24 horas 
antes . Y es evidente que todo pues se hubiera podido hacer 
más ágilmente, probablemente, se hubiera podido explicar 
algo mejor, pero yo creo que la Guardia Civil y la Policía Local 
hicieron un trabajo excelente, y estuvieron acompañando a 
las personas .

Y, desde luego, hay algunas personas, algunos aquí presentes, 
bueno, el portavoz Socialista que lo ha explicado porque lo 
vivió en primera persona, hay muchas personas que lo vivie-
ron en primera persona y que desde luego tienen una opinión 
diferente a esa señora que usted ha utilizado como gran 
criterio bíblico . Bueno, es su posición, o sea, me parece bien, 
y es respetable, y la respeto absolutamente, pero no será la 
única versión, no es –digamos– la versión del conjunto de la 
ciudadanía . Y le voy a decir más .
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Mire, cuando usted habla del alcalde de Pinet; el alcalde de 
Pinet estuvo en el último Cecopi, y estuvo hablando conmigo, 
y estuvo hablando con la consellera de justicia y con la conse-
llera de agricultura que estaban presentes, y lo que dijo es 
que estaba absolutamente agradecido y que había sido 
perfectamente organizada y decidida la evacuación en un 
momento determinado . ¡Claro que es muy duro! Para un 
alcalde, ¿ustedes saben lo duro que es para un alcalde tener 
que acompañar a los vecinos para abandonar el pueblo? 
¡Claro que sí que es duro! Pero es necesario porque, mire 
(soroll de papers), mire dónde está Pinet; Pinet está ahí, esto 
es el incendio, y hay un momento determinado que si pasa 
ahí, es que si pasa ahí, el día 7, el día 7, yo lo que dije, además, 
sé lo que dije el 7, y dije el 8, y el 10, y el 9, el día 7, si pasa 
aquí pues es evidente que Pinet tenía un gravísimo problema .

Afortunadamente, se hizo, todo este trabajo que se hizo para 
intentar defender las áreas, sobre todo esta área porque 
además pasaba a las zonas que les he comentado antes, pues 
es evidente que fue una situación compleja, complicada, pero 
que se solucionó de la mejor manera posible . Y, después, le 
voy a decir otra cosa respecto a la prevención .

La prevención es fundamental, pero en la Comunidad 
Valenciana –y eso también como contestación general–, en la 
Comunidad Valenciana existe un millón de hectáreas . Cuando 
algún dirigente del Partido Popular habitualmente dice, «es que 
los montes no están limpios», yo, gracias además de que la conse-
llera sabe mucho y me ha enseñado mucho (veus), sí, sabe mucho 
de monte, sabe mucho, la consellera de agricultura y de medio 
ambiente sabe mucho de monte, bastante más que usted .

Pero, en cualquier caso, lo que es evidente es ¿qué es limpiar 
el monte? ¿Qué es limpiar el monte? Un millón de hectáreas, 
¿qué es limpiar el monte? ¿Alguien piensa que el monte es 
un jardín? ¿Alguien piensa que vamos a…? Pues, no, es que 
el monte, y el monte mediterráneo y el monte nuestro –y 
de monte sí, señor Santamaría, sé bastante más que usted–, 
pues es evidente que el monte mediterráneo es como es, y 
el monte mediterráneo tiene una gran parte de arbusto, y el 
monte mediterráneo es de una realidad natural que es abso-
lutamente maravillosa por muchas razones .

¿Usted sabe cuánta flora existe en el Montgó? En el Montgó 
existen más especies de flora que en toda Dinamarca, solo 
en el Montgó . Si limpiamos el monte pues igual podemos 
cargarnos toda la diversidad . Es que, de verdad, vamos a ver, 
de lo que se trata es, efectivamente, de que haya una polí-
tica forestal ligada a la política de prevención, y en eso es en 
lo que se está trabajando para gestionar adecuadamente esta 
cuestión; pero, después, después, además, también hay que 
evidentemente hacer acciones de prevención y diferencia-
ción en las zonas que están más pobladas .

Y eso es lo que hemos empezado a hacer además de una 
manera bastante efectiva este año, más de dos mil kilóme-
tros hemos hecho . ¿Dónde? En urbanizaciones y en poblacio-
nes porque ahí sí que hay que aislar, y ahí en la interface, en 
la interface sí que hay que actuar así y hacer zonas máximas 
de protección . Pero es evidente que, además, tiene que haber 
corresponsabilidad, y tiene que haber corresponsabilidad de 
los propietarios, obviamente .

Mire, este mapa del incendio no está aquí pero para que lo 
entienda, la mitad prácticamente, todo lo que es la parte 

más hacia Gandía, por decirlo de alguna manera, la mitad es 
privado . Y es evidente que tenemos que buscar fórmulas de 
compromiso también para que los propietarios de los montes 
también tomen decisiones, y es evidente que los propietarios 
de las urbanizaciones que están al lado pues también tienen 
unas obligaciones . Y tenemos que ser corresponsables, como 
es corresponsable la sociedad afortunadamente con todas 
las campañas que se están haciendo, y que mayoritariamente 
cada vez la ciudadanía tiene un sentido mayor de aproxi-
mación al bosque de una manera razonable y no haciendo 
imprudencias como las que muchas veces se han hecho .

Por tanto, es evidente que siempre las cosas se pueden hacer 
mejor, que nosotros desde luego, yo no voy a hablar en los 
términos que usted ha hablado que le podría evidentemente 
contestar, que no me parece razonable este tipo de actua-
ción, lo que sí que le tengo que decir es que el rabo por los 
cuernos es difícil cogerlo . (Aplaudiments)

Y por lo demás, por lo demás, yo creo que la contestación 
sirve también para poner de manifiesto lo que es la realidad 
en estos momentos de los servicios públicos de extinción, 
que son servicios potentes, bien organizados, que tienen 
dificultades pero que evidentemente son lo que la sociedad 
valenciana se merece .

Y, desde luego, vincular el incendio de Llutxent con los 
problemas sindicales, eso para mí ya no tiene pase . Vamos a 
hablar de los problemas sindicales cuando quiera pero ahora 
de lo que se trata es de solucionar los problemas de la mejor 
manera posible para los ciudadanos y desde el interés gene-
ral, desde el interés general .

Y yo, también, en relación a lo que decía la representante de 
Podemos, que estamos de acuerdo, tenemos que caminar 
hacia un cuerpo único, tenemos que hacerlo dialogadamente 
y tenemos que ver de qué manera podemos ser más eficien-
tes, más eficaces porque esto no es una cuestión doctrinaria, 
no es una cuestión ideológica, al final tenemos que ver de qué 
manera somos más eficaces.

Y, desde luego, lo que sí que le garantizo a la portavoz de 
Podemos absolutamente es que, evidentemente, cuando se 
produzca el cambio de titularidad respecto a estos trabaja-
dores va a ser público, sin ningún lugar a duda, no va a haber 
ningún tipo de privatización . Lo que también tenemos que 
hacer con estas cuestiones es siempre desde el respeto a la 
igualdad de oportunidades, que es un elemento fundamental .

Y, sinceramente, creo que la Comunidad Valenciana, y no 
este gobierno, es la Comunitat Valenciana, ha aprendido 
mucho y hay una manera de saber gestionar los incendios 
que ha sido producto de la lucha contra incendios, y hemos 
sabido hacerlo .

Y, por lo demás, creo que mi respeto absoluto a los que dan 
cada día su vida por la vida de los demás .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president .
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A continuació, per a rèplica, el senyor Luis Santamaría, en 
nom del Grup Parlamentari Popular, té la paraula .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Santamaría Ruiz:

Tristeza, señor presidente, me parece constatar después de 
escuchar su segunda intervención, que no ha contestado a 
ninguna de las preguntas que se le han formulado, y no se 
las ha formulado el Partido Popular, se las han formulado 
los bomberos que han participado y los profesionales en las 
tareas de extinción . Esos porqués quedan en su debe y debe 
de responder .

Ha sido usted el que ha hablado de una cuestión sindical y, 
ahora, si quiere, entraremos en la cuestión sindical; pero a 
mí lo que me produce una enorme tristeza es constatar que 
usted, dicho sea con todo el afecto, de esto entiende lo justo .

Yo recuerdo, y usted se acordará porque era alcalde de 
Morella, o jefe de gabinete del señor Puig, que en el año 
1994, cuando era director de gabinete, hubo un incendio en 
Teruel, ya que dicen que se lo han encontrado todo por hacer, 
hubo un incendio en Teruel que pasó por encima de las peda-
nías de Morella y que quemó más de 18 .000 hectáreas en 
la provincia de Castellón . Lo primero que hizo el gobierno 
del Partido Popular cuando llegó al gobierno, lo que uste-
des no habían hecho, firmar protocolos de colaboración con 
las comunidades autónomas colindantes que son con las que 
tenemos que poner juntos los recursos para poder atender 
esto . Y eso, ustedes, desde que llegaron al gobierno hasta 
que se marcharon no fueron capaces de hacerlo, ya que me 
ha sacado usted la referencia a sus conocimientos del monte 
que, evidentemente, por su condición natal de Morella son 
muchos mayores que los míos .

Y me parece tristeza que recuerde usted cuando se produ-
cen fallecimientos . Mire, yo sé, sí, sí, sí, lo ha dicho usted, yo 
he tenido la desgracia de tener que acompañar a una fami-
lia que perdió a un piloto de helicóptero durante 48 horas, 
informándole cada minuto y sin separarme de ellos, ¿eh?, 
sobre el rescate del cuerpo de aquella persona que dio su 
vida apagando el incendio de Llutxent . Me parece absoluta-
mente indecoroso que traiga usted aquí los muertos encima 
de la mesa cuando usted se los puede también encontrar . 
(Aplaudiments) Y espero, y espero, y espero, espero que no se 
va usted en la situación en la que me tuve que ver yo .

Ha hablado usted, y me produce tristeza, quiero decir, 
las cifras son las que son y dicen que la realidad es que el 
gobierno del Partido Socialista, 124 .800 hectáreas, y que 
en 1994, ¡solo uno!, más que en los 20 años de gobierno 
de gestión del Partido Popular . Ahora, eso sí, también me 
produce tristeza, o no, en este caso me produce indignación, 
¿que saque usted pecho por las ayudas? ¡Faltaría más! Pero 
es que es su deber, es que es su obligación arbitrar ayudas 
para los afectados, es que le escucho declaraciones que me 
parece que solo se explican desde una persona que lleva 
desde los 24 años ocupando un sillón público y que, desde 
luego, se jubilará en un sillón público y en un coche oficial, lo 
cual tiene gran mérito . Pero, ¡por favor!, péguese a la realidad 
de la calle . Pero, ¿cómo se atreve a presumir y sacar pecho de 

dar ayudas a las personas en una situación de vulnerabilidad 
por un incendio? Algo más de decoro, presidente .

Ha sacado también usted, y me produce también mucha tris-
teza, el hecho del régimen que hace referencia a la ejecución 
presupuestaria porque le dan los datos de lo que se trans-
fiere a la agencia valenciana que como es un organismo autó-
nomo no está en Generalitat Oberta . Pero la única reali-
dad es que llevamos hasta julio de 2018, se ha gastado 
únicamente el 18% del presupuesto en extinción y el 9% de 
prevención . Y eso, señor presidente, es la gasolina que uste-
des echan a los incendios que suceden en verano .

Y ha hablado de ayudas, ha hablado de las hectáreas, pode-
mos hablar de otra cosa, que eso sí que le tengo que agrade-
cer . El señor Ponce nos llamaba terroristas medioambien-
tales, nos decía destructores del medio ambiente; ahora ha 
encontrado usted un eufemismo para explicar lo que sucede, 
que le llaman cóctel nefasto de condiciones climáticas adver-
sas . ¡Fíjese que me ha faltado el aire para terminar! ¿eh? 
Resulta que gracias a ustedes hemos descubierto que en 
Valencia existen las ponentades; en Valencia resulta que hay 
escasez de pluviometría; resulta que en Valencia hay viento 
y a veces lo tiene fuerte; resulta que en Valencia a veces hace 
calor, incluso en verano, o sea, son esas grandes excusas que 
ustedes ponen pero que no aceptaban cuando gobernaba el 
Partido Popular y que éramos terroristas medioambientales, 
cuando la única realidad es que no han hecho ni un solo kiló-
metro de cortafuegos y que no han hecho ni una sola infraes-
tructura hidráulica para apoyar las labores extinción .

Y con respecto –y termino ya, presidente–, en relación a los 
temas de los bomberos forestales le voy a decir una cosa, 
no hemos sido nosotros los que hemos sacado el tema, lo ha 
sacado usted, y curiosamente me lo echa en cara, en fin, no le 
gusta a usted que le lleven la contraria como sí que han hecho 
las organizaciones sindicales al valorar su mala gestión . 
Pero, con respecto a la situación de los bomberos forestales, 
hemos tenido acceso a un documento del gabinete del minis-
tro de agricultura que dice, y leo textualmente: «que la situa-
ción actual no lo permite .»

Estas Cortes acordaron aprobarla por unanimidad, la cate-
goría profesional, y la respuesta es que . . . ¿Han hecho ustedes 
algo? La respuesta es «no» .

Se refería también a la incorporación de ese colectivo a La 
Generalitat y la pregunta es: ¿han hecho ustedes algo? La 
respuesta ha sido «no» .

Y la pregunta . . . y la pregunta . . .

El senyor president:

Senyoria .

El senyor Santamaría Ruiz:

Termino ya, un segundo, presidente, porque esto creo que es 
importante para no engañar a los trabajadores .
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Tienen un informe del ministerio de hacienda del 1 de agosto 
que dice un rotundo «no» al acuerdo alcanzado con los traba-
jadores y la solución que les dan es que les pongan ustedes 
ese dinero para incrementar la encomienda de gestión .

Su jefe, ese de las gafas de sol . . .

El senyor president:

Senyoria .

El senyor Santamaría Ruiz:

...que viene a la Comunidad Valenciana en vuelo oficial a visi-
tar el FIB, y que no tuvo . . .

El senyor president:

Moltes gràcies .

El senyor Santamaría Ruiz:

 . . .y que no tuvo la decencia de acudir al incendio, su jefe le ha 
dejado colgado y la solución que ustedes plantean, que es 
pasar de una empresa pública estatal a una empresa pública 
de La Generalitat, pregúntele a los bomberos . . .

El senyor president:

Moltes gràcies .

El senyor Santamaría Ruiz:

(inintel·ligible) (qu . 0,50)  . . . realidad, si es lo que quieren o no 
es eso lo que quieren . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor . . .

(Inoïble; el president parla amb el micròfon desconnectat)  . . .

La senyora Sánchez Zamora:

Muchas gracias, señor president .

En primer lugar, quisiera destacar la profesionalidad de 
todos aquellos profesionales, valga la redundancia, que han 
formado parte de la extinción de ese gravísimo incendio de 

Llutxent . Vaya por delante desde el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos nuestro total y absoluto reconocimiento .

Pero tras haber presenciado este lamentable y triste careo 
entre el actual Consell y miembros del anterior Consell 
para ver cuál de los dos gestionaba peor los incendios y que 
después de que el señor Puig haya obviado por completo de 
principio a fin la intervención en esta Diputación Permanente 
del Grupo Ciudadanos, nosotros seguiremos haciendo 
hincapié .

Mire, señor Puig, en estos tres años, el medio ambiente siem-
pre ha servido como tira y afloja entre consellerias . Ni más ni 
menos que un altavoz que escenificaba las ya archiconocidas 
desavenencias del Consell .

¿Sabe lo triste? Que ni con la salida del secretario autonó-
mico, el señor Julià, han cesado las críticas –tristes críticas– 
en temas de medio ambiente .

Y, mientras, ni se crea renta, ni empleo, ni se previene incen-
dios, ni existen infraestructuras ni mecanismos de financia-
ción . Y esto, señor Puig, no lo digo yo . Lo dice la Plataforma 
Forestal Valenciana .

Además, según esta plataforma, no se han aprovechado 
todos los fondos europeos para paliar la falta de financiación.

El señor Fernando Pradells, presidente de la Plataforma 
Forestal Valenciana –cito textualmente–, dice que no se han 
destinado recursos suficientes a los recursos forestales. En 
general, se ha primado la agricultura tradicional frente a la 
agroforestal, a pesar de la importancia que esta tiene por su 
valor ambiental, económico y social .

En definitiva, poco o nada se hace por el mantenimiento de 
nuestros bosques, ni se coordina adecuadamente en materia de 
extinción . Fracaso de dos consellerias ante un mismo problema 
que, año sí y año también, nos afecta en esta comunidad .

Mire, con un solo fuego importante en marcha en Llutxent, 
aunque llegaron a haber hasta doce fuegos que no necesitaron 
retirar medios del incendio principal, pudieron centrar todos los 
recursos en él . Y aun así, tardaron más de tres días en contro-
larlo. ¿Creen realmente que tenemos los recursos suficientes?

Mire, Compromís ya ha realizado declaraciones en las que 
aboca gran parte de la responsabilidad de las consecuen-
cias del incendio a los propietarios, a las urbanizaciones, a los 
ayuntamientos .

Señor Puig, ¿piensa así también el Consell? ¿Cree que los 
propietarios han sido irresponsables en materias de preven-
ción, autoprotección y seguridad?

¿A usted le parece responsable echar balones fuera en lugar 
de hacer una autocrítica sensata y concienzuda de todo lo 
ocurrido en Llutxent, pese a que los resultados de esa valora-
ción puedan dañar la gran autoestima de este Consell?

Más de tres años de gobierno y no han creado un protocolo 
de actuación frente a grandes incendios . ¿También eso es 
culpa de los vecinos o de los gobiernos anteriores? ¿O eso ya 
se lo podemos achacar a su ineficacia y a su ineficiencia de 
gestionar?
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El millón de euros que se ha anunciado para ayudar a los que 
perdido sus viviendas, ¿cómo se va a distribuir? ¿Cuáles serán 
los límites o requisitos? ¿Cuál es el precio estimado por cada 
una de las viviendas y distintas propiedades afectadas?

Mire, señor Puig, cada día estoy más convencida que a este 
Consell le hace falta más diálogo, más autocrítica, por no 
hablar de gestión .

Muchísimas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

En nom del Grup Parlamentari Podemos-Podem, per a 
rèplica té la paraula la il·lustre diputada Beatriu Gascó .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Gascó Verdier:

Gràcies, president .

Senyor president, ens alegrem que vosté confirme l’esperit 
amb el qual creiem també, que era la necessitat de tindre un 
cos d’extinció d’incendis forestals que siga públic i que no estiga 
externalitzat, que és el que ells estan demanant des de fa molt de 
temps, i nosaltres hem recolzat eixa demanda des del principi .

El que passa és que, fins ara, el que ha eixit en premsa, és de 
veres que no ha sigut de forma oficial, però en premsa la senyora 
Mónica Oltra i alguns altres membres del govern han parlat de la 
possibilitat de crear una empresa pública i, a més, els únics docu-
ments que ens han arribat per ara parlen d’una empresa pública .

Per això, nosaltres insistim que és una estratègia que nosaltres 
no recolzem i lluitarem en contra . Lluitarem en contra perquè 
canviar de Tragsa a una empresa pública valenciana és no tindre 
voluntat política de solucionar el problema de la precarització 
de les condicions de treball que el Partit Popular mai va voler 
afrontar, en efecte, durant els seus vint anys de treball . Però 
nosaltres trobem que és un punt clau . Hem de recolzar la crea-
ció d’un cos únic de bombers a través de l’agència .

Perquè si no es respecte l’esmena que es va aprovar per 
unanimitat en estes Corts l’any passat, la pregunta és: ¿per 
a què es va crear l’agència? Si després per a solucionar els 
problemes de l’agència es crea una empresa privada . Una 
mercantil, en tot cas . O una empresa pública, em té igual . La 
qüestió és que l’esmena parla claríssimament de subroga-
ció del servei d’extinció dels bombers forestals a l’agència . No 
parla en cap cas d’una empresa pública .

Aleshores, nosaltres, ahí, ens tindrà decididament en contra 
en este sentit .

Respecte a la prevenció d’incendis, tenim claríssim que 
comptem amb grans professionals i amb una molt bona direc-
ció en la conselleria d’agricultura i medi ambient, però també 
calen molts diners . El que no pot ser és que isquen notícies . . . 

fa uns mesos que parlaven que tres de cada quatre municipis 
de la província d’Alacant amb alt risc d’incendis no comptem 
amb plans d’emergència .

Tenim un pressupost per a elaborar els plans de preven-
ció d’incendis locals que és exclusivament provinent de fons 
europeus . La meua pregunta és: ¿quant volem que ens coste 
als valencians i les valencianes de la nostra butxaca? ¿Quant 
volem que ens coste la prevenció d’incendis?

Nosaltres creiem que el pressupost per a la conselleria que 
dirigix la senyora Cebrián és insuficient. Defensem la neces-
sitat d’augmentar quantiosament eixe pressupost i, en parti-
cular, per a dedicar-lo a dos matèries en les quals tenim un 
retard significatiu, que és en gestió de residus i, sobretot, en 
gestió forestal i prevenció d’incendis .

Si no, vosté ho diu sempre, els incendis s’apaguen en hivern, 
però la realitat és que els nostres municipis estan abandonats 
completament així mateixos en eixes dos tasques i creiem 
que cal recolzar-los amb molta més fermesa i amb valentia .

Però això vol dir que vosté, com a dirigent d’esta comuni-
tat, ha de prendre la decisió d’augmentar el pressupost d’eixa 
conselleria perquè no tingam els mateixos tècnics per a 
gestionar eixa quantitat de diners europeus que, per desgrà-
cia, en molts casos (inintel·ligible)  . . . d’haver de tornar . Perquè 
no som capaços d’executar un pressupost, malgrat la nostra 
situació d’infrafinançament, i des del nostre punt de vista és 
una qüestió clau .

Finalment, no volem continuar . . ., pensem que un pastor i 
un ramat per cada poble ens costaria probablement menys 
diners que haver de posar tots els recursos financers que es 
posen en l’extinció, igual que el manteniment del paisatge 
agroforestal tradicional i, sense dubte, no continuar amb el 
model depredador urbanístic d’autorització de PAI i models 
com Puerto Mediterráneo, que, per desgràcia, el seu partit 
està recolzant ara mateix en una zona forestal fonamental 
que podria ser un corredor verd per a la ciutat de València i 
per a tota la zona de l’Horta .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Continuarem ara amb la intervenció en rèplica al president 
del Consell, la compareixença al president del Consell, en 
nom del Grup Parlamentari Compromís de l’il·lustre diputat 
Juan Ponce .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Ponce Guardiola:

Gracias, señor presidente .

Gracias, señor Puig, de nuevo por sus explicaciones .
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Hacer hincapié en agradecer la celeridad tanto en la evalua-
ción de los daños por parte de los diversos servicios técnicos 
como la celeridad en la búsqueda de cauces para que lleguen 
esas ayudas a todos los . . ., a los municipios y a los propietarios 
que se han visto perjudicados, porque es fundamental .

Se hablaba de ayudas y de que por supuesto que tenían que 
conseguirse . Sí, pero es que lo triste es que no ha sido la tónica ni 
la realidad durante las últimas décadas, como todos sabemos .

Aquel incendio de 2007 del Alcalatén, con 6 .000 hectáreas 
–que en 2015 todavía los propietarios estaban pidiendo 
ayuda, que les compensara–, se había iniciado por unos 
trabajos ilegales en una red eléctrica, por cierto, que debían 
de haberse evitado .

O las ayudas que hubo después de los incendios de Cortes 
de Pallás y de Andilla, que en un fin de semana se fueron 
48 .000 hectáreas . Las ayudas fueron básicamente para que 
dos o tres empresas arrasaran aquellas montañas, se llevaran 
toda la madera . No dejaron el número de pies que recomien-
dan los técnicos para que la regeneración sea la adecuada; no 
hicieron las albarradas, las fajinas, los muros de contención 
que recomendaban los técnicos; se llevaron toda la madera, 
que aquello fue rentable solamente porque había una 
subvención para biomasa, que además esa biomasa acabó 
en Italia . Fue un absoluto despropósito de la consellera –sí– 
destruc . . . Terrorista, no . Terrorista, no, señor Santamaría . Yo 
decía la consellera destructora del medio ambiente . Y, ¿sabe 
por qué? Pues este es un ejemplo . . .

El senyor president:

Señor Ponce, vosté està en la compareixença al president del 
Consell .

El senyor Ponce Guardiola:

Sí, sí, pero como ha habido una alusión directa del señor 
Santamaría, yo se lo voy a explicar por qué . . .

El senyor president:

No, no, no, no .

El senyor Ponce Guardiola:

Si usted me deja, yo le explicaré por qué . . . No le llamaba 
terrorista, le llamaba destructora . En treinta segundos lo 
hago, ¿eh?

Esta señora consellera tuvo el bagaje de, nada más llegar, 
aprobar las ATE, que era el último intento de machacar urba-
nísticamente nuestro territorio . Después aprobó el Patfor, 18 
años más tarde, pero esa herramienta solamente servía para 
lo que ustedes querían, que era lo que le acabo de comentar: 
saquear nuestros montes y extraer la biomasa .

Después, un PIR que han tumbado los tribunales y, por 
último, una LOTUP que ha habido que . . ., que estamos ahora 
mismo modificando entre todos, porque desde luego era un 
absoluto despropósito .

Otro de los problema que el Partido Popular no solucionó, el 
desacato territorial que hay en todo el territorio valenciano, 
la ausencia de ordenación territorial y, por tanto, alguna de las 
consecuencias las estamos pagando, como decía el señor Puig .

Hemos de buscar soluciones, y entre todos, entre La Generalitat, 
entre los ayuntamientos, entre los propietarios, forestales, de 
viviendas agrícolas . . . Todo mundo, porque todo lo que no se ha 
hecho, hay que hacerlo, y rápido, para evitar catástrofes .

Y respecto al tema de bomberos . Yo lo que creo es que hemos 
de ser un poquito razonables . Lo que decía el acuerdo de 
incorporar a los bomberos forestales, que todos queremos 
que los bomberos forestales estén trabajando como servicio 
público que es y no en una empresa privada, en este sentido 
yo creo que los bomberos . . ., o sea, el acuerdo lo que decía es 
que debían de contratarse y depender de la agencia con las 
medidas legales, o algo así, previstas . Quiero decir, no nos 
podemos saltar la normativa . Hay informes técnicos de inter-
vención, de secretaría y tal que dirán de qué forma se pueden 
contratar a los bomberos forestales .

Obviamente, si nos dicen que ha de ser a través de una 
empresa –que será 100% pública, no tengo ninguna duda– y 
dependen de la agencia 100%, pues estarán trabajando para el 
servicio público, para una empresa pública 100% . No para una 
empresa con sede en Madrid, en la que tenemos una acción, 
que tiene gerifaltes que cobran mucho más que todos los 
presentes aquí y que creo que no era la forma de gestionar .

Yo creo que . . ., ojalá se hubiera hecho todo más rápido y ojalá 
se consiga pronto . Tendrá que ser en la reedición del pacto 
del botánico, porque no habrá otra manera . Hay tantísimas 
cosas que hacer y, como bien ha dicho el presidente al prin-
cipio, han dejado claro que la única opción de que el pueblo 
valenciano vaya hacia adelante es que se reedite este pacto .

Será en próximas ediciones cuando se pueda unificar el cuerpo 
de bomberos dentro de esa agencia y de completar uno de los 
mil desacatos heredados por parte del Partido Popular .

Nada más y muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Gràcies .

El senyor Santamaría Ruiz:

Señor presidente, evidentemente, yo…

El senyor president:

Sí, senyor Santamaria . (Veus)
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No, no, un segon . (Se sent una veu que diu: «President, un 
moment.»)

Un moment, perquè el senyor Santamaría… (El senyor 
Santamaría, amb el micròfon desconnectat, diu: «Perdón, presi-
dente.» La vicepresidenta primera diu: «Que te diga per a què va a 
demanar la paraula.» Veus) Sí, i encara queda un grup .

El senyor Santamaría Ruiz:

Bien, yo creo que he de solicitar porque, claramente, ha 
habido una alusión (se sent una veu que diu: «No.») y ha abierto 
un turno, efectivamente, para poder contradecir, (veus) 
porque se ha dirigido claramente al Partido Popular, se ha 
dirigido a mi intervención y ha habido una réplica .

Por alusiones, presidente .

El senyor president:

No, no, no . Senyor Santamaría . (Se sent una veu que diu: «Por 
réplica.»)

El senyor Santamaría Ruiz:

Por réplica, perdón . Por turno de réplica . (Veus)

El senyor president:

En el transcurs del debat ha hagut un debat entre vostés . 
(Veus) Senyor…, en el transcurs del debat ha hagut un debat 
per… (Veus) Per tant, jo entenc que ha hagut un debat entre 
vostés i vosté té dret a tindre una rèplica per la intervenció 
del senyor Ponce; i el senyor Ponce tancarà, en rèplica a la 
seua intervenció d’ara .

El senyor Santamaría Ruiz:

Muy bien, señor presidente .

Muchas gracias .

El senyor president:

Per tant, senyor Santamaría, té vosté quatre minuts .

El senyor Santamaría Ruiz:

Señor Ponce… (Veus)

El senyor president:

Senyories, té la paraula el senyor Santamaría per a replicar 
la intervenció del senyor Juan Ponce . I el senyor Juan Ponce 
tindrà quatre minuts per a replicar la rèplica que ara formu-
larà el senyor Santamaría . I escoltarem en silenci la rèplica 
del senyor Santamaría .

Té vosté la paraula, senyoria .

El senyor Santamaría Ruiz:

Señor Ponce, yo creo que Compromís sí que sabe de incen-
dios, pero no de incendios forestales . Yo creo que en lo que 
son ustedes unos expertos es en generarle incendios al presi-
dente de La Generalitat, (veus) como llevamos viendo todo 
este verano, con un espectáculo lamentable que tendrían 
que, ustedes, hacérselo ver . En eso sí que son expertos, 
porque, de apagar incendios, poco . No sé si…, me imagino que 
sí que alcanzarán a apagar la sed y a apagar la luz, porque de 
apagar incendios forestales saben ustedes poco .

La política del interfaz urbano forestal, salió usted acusando 
a los propietarios . ¿Sabe usted que la mayor parte del terreno 
calcinado es monte de utilidad pública y, por tanto, gestio-
nado por La Generalitat? Sin embargo, la culpa la tienen los 
vecinos .

Hay que pedirles a los vecinos y propietarios de los montes 
privados que hagan lo que La Generalitat no hace en sus 
montes de utilidad pública, ¿no? Eso es lo que usted nos dice .

Pero es que Compromís, que ayer tuve ocasión de entrar en 
la página web, ver su programa, saber sus propuestas elec-
torales, analizar también las de su grupo –que no tienen 
ninguna , se ve que han sido todas asumidas por el grupo de 
Compromís– . La realidad es que, cuando vas a la conselleria 
de medio ambiente y pides permiso para actuar en el inter-
faz urbano forestal, no te dan permisos y lo que te dan son 
sanciones a la gente que está actuando . Y eso hace que las 
personas que viven en ese entorno no puedan limpiar lo que 
está alrededor de sus casas y evitar que el fuego les llegue a 
sus casas .

Ustedes están en contra, se lo he dicho antes, de los cortafue-
gos; de que haya pastoreo porque se comen los brotes tier-
nos del romero, me explicó a mí usted una vez, si no recuerdo 
mal, en mi etapa de conseller; están en contra también de 
que se hagan infraestructuras hidráulicas o hídricas en los 
montes que faciliten las labores de extinción, de hecho este 
gobierno no ha hecho ni una; están en contra de que se 
adecuen los caminos forestales para que, cuando lleguen los 
incendios, las autobombas puedan llegar y puedan acceder 
más cerca de los puntos donde hay llama . Señor Ponce, uste-
des están en contra de todo, pero lo que no nos proponen es 
ninguna solución, ninguna solución .

Y, luego, le vuelvo a insistir, lo que ahora son buenas pala-
bras… Es decir, ¡fíjese la contradicción! La señora Oltra ha 
prometido en Castell de Castells que va a haber un cuerpo de 
bomberos único; el señor Ángel ha dicho en rueda de prensa 
que no lo va a haber, porque es muy difícil jurídicamente . 
Ustedes, con el tema de los bomberos forestales, están 
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diciendo que se iban a incorporar como plantilla; eso era lo 
que firmamos en la proposición no de ley, como bien dice la 
representante del Grupo Ciudadanos, que se incorporarían 
al plantel de La Generalitat . ¿Qué diferencia hay en trabajar 
para una empresa pública española que crear una empresa 
pública aquí para que trabajen aquí? ¿Es eso, de verdad…, me 
está usted diciendo y mirándome a la cara que es lo que quie-
ren los bomberos forestales; es eso?

Ustedes prometen, prometen, prometen, y, luego, no 
cumplen, no cumplen, no cumplen . Y podría hablar de 
muchos ámbitos en los que esto es así . Pero háganselo mirar, 
porque muchas de las críticas que ha habido en este gobierno 
se las han hecho su gente, sus bomberos, la gente de intersin-
dical, que no son militantes del Partido Popular, ¿eh?, son su 
gente; y esa gente es la que ha criticado la falta de coordina-
ción en este incendio .

Vuelvo a insistir, antes éramos unos incompetentes, éramos 
unos desastrosos, acabábamos con el medio ambiente, acabá-
bamos con todo, (remors) cogíamos el rabo por el toro, hasta 
eso hacíamos, ¿vale? Sin embargo, ahora resulta que estamos 
hablando…, yo ya ni me acuerdo, de condiciones adversas, de 
ponentás, de que el viento, de que hay muchos aviones, de que 
hay tantos aviones que no puede… ¿Usted se cree que eso lo 
han inventado ustedes? ¿Usted se cree que esto ha nacido en 
2015? ¿O las ponentás son propias del cambio climático y afec-
tan a nuestra comunidad desde entonces, el calor en verano, la 
sequedad, los bajos niveles de humedad? ¿Es eso? Esas explica-
ciones que ahora le valen antes se traducían en críticas despia-
dadas y partidistas y populistas contra el Partido Popular, 
señor Ponce . (Aplaudiments)

El senyor president:

(Inoïble) … senyor Santamaría .

Senyor Ponce, per a replicar a esta intervenció del senyor 
Luis Santamaría .

Quan vosté vullga, però és a efectes només d’esta contradic-
ció i esta rèplica a la . . .

El senyor Ponce Guardiola:

Bueno, insisto . O sea… (Veus)

Ahora, vale .

Gracias, presidente .

Gracias, compañera .

Por supuesto que no culpamos a propietarios, en absoluto . 
Les hemos culpado a ustedes por todo lo que no hicieron y 
por la herencia que han dejado a este gobierno, que nece-
sitará varias legislaturas, con mucho trabajo, como los tres 
años que se está trabajando hasta ahora, (veus) para poder 
solventarlo, ¿eh? Entonces, que les quede bien claro, los 
culpables son ustedes y, entre ellos, la consellera destructora 
del medio ambiente, sí . Vale .

Usted no escucha a la consellera cuando comparece ni al 
presidente cuando habla . Hay ayudas para el pastoreo, pero 
no por cualquier sitio, de cualquier forma, no, en los lugares 
estudiados donde es necesario que se pastoree, porque hay 
lugares donde será contraproducente tanto para el monte 
como para el pobre del rebaño que no sacará el rendimiento 
que toque . Entonces, los técnicos, los de agricultura, gana-
dería y los de medio ambiente, eligen dónde son zonas estra-
tégicas para pastorear y que esa medida tenga efecto en la 
prevención de incendios . ¿Eso lo entiende? Es que esto lo 
están haciendo y lo han contado los señores del Consell en 
diversas ocasiones en esta casa . O sea que, por favor, escu-
chen cuando hablen .

Pero es que son un montón de nuevas medidas . Han oído 
hablar de las brigadas para trituración de restos en parques 
naturales, donde hay montones de conatos por quemas agrí-
colas inadecuadas . Bueno, pues, eso está en marcha .

Ha oído hablar de los distintos modos de conciliar y evitar 
las igniciones, como las charlas en urbanizaciones en las 
que, tristemente, va poco gente cuando no hay incendio y va 
mucha gente después de los incendios .

Todos tenemos que concienciarnos, todos . Si muchos estamos 
en estos entornos y muchos estamos amenazados por esto .

Y desde luego que no hemos inventado el cambio climá-
tico ni las ponentadas ni los rayos ni todo eso . Eso es el clima 
mediterráneo, inherente en nuestra tierra . Pero sí que es 
cierto que, con el cambio climático, las condiciones desfavo-
rables, las condiciones extremas del clima mediterráneo se 
harán más extremas, (veus) las sequías serán más largas y más 
intensas, las lluvias podrán ser más torrenciales . Pero uste-
des, de nuevo, no escuchan . Se ríen entre ustedes porque les 
da igual, si la cuestión es subir aquí a hacer el paripé, pero 
luego la realidad (veus)…, no, la realidad la obvian . Vale .

Hay una nueva estrategia de prevención de incendios, se lo voy 
a recordar, con siete líneas: una, control de igniciones y conci-
liación de usos, evitar que los incendios por negligencias se 
produzcan; una segunda línea de sensibilización, conciencia-
ción y participación, porque todo el mundo, toda la ciudadanía 
tiene que estar concienciada de este tema y saber que su acti-
tud puede generar riesgo de incendio; refuerzo en la vigilancia, 
detección y capacidad sancionadora, le han comentado que ha 
subido un 30% la inversión en vigilancia y prevención de incen-
dios durante esta legislatura; infraestructuras para la preven-
ción de incendios para el apoyo de los medios de extinción .

Ahí es donde se dan ayudas para el pastoreo y donde se trabaja 
en zonas agrícolas y en zonas estratégicas para poder apagar 
los incendios, no como hicieron ustedes, que diseñaron unas 
redes cortafuegos que eran miles de kilómetros, en medio 
de las montañas, que era imposible mantener y, por tanto, 
eran absolutamente ineficaces. Y esas cicatrices están en el 
paisaje ahora mismo . No, hay que recuperar los cultivos de 
secano donde se pueden apoyar los bomberos . Pero si son 
obviedades . Lo que pasa es que ustedes ni siquiera quieren 
entenderlas ni asumirlas .

Y hacer que los ecosistemas sean más resilientes al fuego . Y 
hacer que haya una demanda de productos agroforestales y 
una rentabilidad de los servicios ambientales . Y, por supuesto, 
que las actuaciones postincendio… Las mesas de concertación 
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son fundamentales para que los afectados, los directamente 
afectados, puedan intervenir en cómo, de qué manera, en qué 
tiempos, junto con el apoyo técnico de los expertos, se debe 
de actuar y que puedan actuar ellos también activamente . Es 
importante que los municipios sean escuchados en esas mesas 
de concertación y que sean integrados a la hora de realizar los 
trabajos de regeneración, en la medida de lo posible .

Y…

El senyor president:

Senyor Ponce, moltes gràcies .

El senyor Ponce Guardiola:

Pues, nada .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ponce .

Ara sí, ja, per a . . . Senyor Alfred Boix no . . .

Ara sí, ja, en límit de temps, prendrà la paraula i clourà la 
compareixença en la diputació permanent el president del 
Consell .

El senyor president del Consell:

Bé, moltes gràcies, senyor president .

I moltes gràcies a tots els portaveus dels grups parlamentaris 
per les seues aportacions .

Crec que abans no havia fet referència al Grup Ciutadans; 
tampoc havia fet referència directa, però sí a la contestació, sí 
que feia referència a allò que havia plantejat el Grup Ciutadans .

Tampoc havia fet referència al Grup Compromís, a qui li agra-
ïsc absolutament les seues aportacions positives, amb què 
coincidim, òbviament .

I també al Grup Socialista, al diputat Boix que, a més, va viure 
en primera persona la situació tan greu que se va viure en 
aquells moments, de tanta tensió .

És que fa temps que, efectivament, visquem els incendis des 
del patiment . I recorde . . ., el de l’any 1994 el recorde sempre, 
perquè el vaig patir molt en aquell moment . Va ser un incendi 
en unes condicions terribles, en un context, a més, en què, 
efectivament, la majoria d’incendis que es van produir a la 
Comunitat Valenciana en aquells moments van ser provocats 
–i no dic res més–, provocats . I provocats, sap per què? Perquè, 
entre altres coses, encara hi havia qui albergava esperances de 

requalificacions. I, de fet, algunes de les requalificacions que 
se van produir a partir de cuando se decidió que todo el suelo era 
urbanizable han portat algunes de les conseqüències que hi han .

I per això, afegint al que deia ara fa un moment el senyor 
Ponce, la política contra els incendis també té a vore amb la 
política territorial . I, per això, quan s’està parlant de políti-
ques de prevenció, s’està parlant també de polítiques territo-
rials que superen el todo es urbanizable, que és la posició del 
Partit Popular . (Aplaudiments i veus) Efectivament .

I per concretar una qüestió . Quan (veus) . . . És veritat el que deia 
el senyor Ponce, és que no escolten . Quan jo m’he referit a les 
dades d’execució, és de prevenció, no de l’agència, que vosté 
està diguent, que no sé en estos moments el grau d’execució . 
(Veus) Però, en qualsevol cas, és de prevenció . Per tant, ni idea .

I, sincerament, diu també, en eixa . . ., diguem-ne, en este 
viatge al trumpisme que ha emprés el Partit Popular, diu les 
fake news totals permanents . És a dir, no s’ha fet res en l’es-
pai que vostés li diuen cortafuegos . Bé, perdone, ja li he dit, 
dos mil quilòmetres només en un any en interfície . Pot vindre 
a vore’ls . El portarem, vinga i li explicarem el treball que hem 
fet . En dos-cents pobles, gràcies a l’acord amb el Servof, hi 
han dos-centes brigades . Això mai havia passat .

Per tant, clar que no se pot acabar amb tot el risc, és impossi-
ble, si ho sap vosté . Un milió d’hectàrees . Mai serà possible .

Però, mire, jo mai he demanat, mai he demanat la dimis-
sió del president de La Generalitat per açò, mai . I, de fet, el 
que li vaig demanar, com a secretari general del meu partit, 
l’any 2012, al senyor Fabra, és que compareguera en la dipu-
tació permanent, i no va comparéixer, perquè, per primera 
vegada . . ., (remors) ni en la diputació permanent tampoc . Però 
el president, en cinquanta-set mil hectàrees cremades, no 
va comparéixer; i este president, simplement per donar-li la 
màxima qualitat democràtica a esta institució i per donar-li la 
priorització que se mereix esta qüestió, ha comparegut i pel 
suport d’aquells grups que recolzen este president .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Senyories, amb esta última intervenció, es clou la sessió de la 
diputació permanent .

És closa la sessió .

(S’alça la sessió a les 12 hores i 32 minuts)

D’acord amb l’article 18 .2 del Reglament de les Corts, 
s’indiquen les senyories assistents a la sessió: 
 
Álvaro Cerezo, Mònica 
Argüeso Torres, Emilio 
Bellver Casaña, Jorge 
Bertomeu Vallés, Antoni 
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Boix Pastor, Alfred 
Bonig Trigueros, Isabel 
Caballero Hueso, Mercedes 
Caballero Montañés, Juan Carlos 
Catalá Verdet, María José 
Estañ García, Antonio 
Ferrer Matvieychuc, Graciela Noemí 
Font de Mora Turón, Alejandro 
Gascó Enríquez, Beatriz 
Gómez Santos, Irene Rosario 
Martínez Ramírez, Carmen 

Mollà Herrera, Mireia 
Morera i Català, Enric 
Muñoz Lladró, José 
Ortiz Vilella, Eva 
Peris Cervera, Rosa 
Ponce Guardiola, Juan 
Puig i Ferrer, Ximo 
Sánchez Zamora, María del Carmen 
Santamaría Ruiz, Luis 
Serna Serrano, Antonia 
Subías Ruiz de Villa, Juan Ignacio 
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